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Trestní odpovědnost starostů 
a zastupitelů / str. 2–3

Evropské fondy a MAS polopatě
/ str. 4, 6, 16

Sami nedokážeme nic a společně vše
Úvodní slovo místopředsedy SMS ČR Jana Sedláčka
Vážené paní starostky, vážení starostové, 
milí přátelé,
při pohledu na právě začínající rok 2015 
musí většina z nás konstatovat, že se 
bude jednat o období pro obce zajímavé. 
Za pozornost zcela jistě stojí celá řada při-
pravovaných zákonů, které budou mít vliv 
na činnost obcí. Jejich výsledkem trochu 
„nečekaně“ opět nebude tolik potřebné 
snížení zátěže, která na naše obce dopadá. 
Aby toho nebylo málo, stále se také upřes-
ňují pravidla nových operačních programů. 
Připravuje se řada změn a být „v obraze“ je 
tedy zase o něco náročnější. Na všechny 
novinky a aktuality se snaží naše sdružení 
v rámci svých možností reagovat a o zájmy 
obcí se vždy porvat. Nemusím připomínat, 
že síla našich kroků tkví hlavně v počtu 
obcí, které zastupujeme. Neboť sami ne-
dokážeme nic a společně vše! 
V mém dnešním příspěvku bych se však 
rád zmínil i o tom, že nejsme uskupením, 
které se umí jenom „rvát“ či „křičet“. Snaží-
me se také navrhovat vlastní řešení problé-
mů a obcím pomáhat. K tomu mají sloužit 
mimo jiné i výstupy dvou projektů, které 
naše sdružení díky dotaci z Operačního 

programu Lidské zdroje a zaměstnanost 
v současné době realizuje. 
První, velice zajímavý projekt nesoucí ná-
zev „MAS jako nástroj spolupráce obcí pro 
efektivní chod úřadů“ nebudu podrobně 
představovat, neboť jej projektový tým ve-
dený 1. místopředsedou Radimem Sršněm 
podrobněji představí v některém z příštích 
vydání našeho zpravodaje. 
Zastavím se podrobněji u projektu druhé-
ho, nad který mám v  předsednictvu záštitu.
 

„Podejme pomocnou 
ruku obcím.“ 

Projekt se nazývá „Rok v obci“ a realizace 
jeho aktivit se již přehoupla do své dru-
hé poloviny. Zaměřujeme se především 
na starosty obcí tzv. 1. typu. Tedy na sta-
rosty obcí, městysů či menších měst se zá-
kladním rozsahem přenesené působnosti. 
Projekt se ve své první polovině zaměřil 
především na sběr dat – tedy informací 
o starostech, jejich problémech a také 
o subjektivním vnímání těchto problémů. 
V listopadu a prosinci proběhly za tímto 
účelem ve všech krajích semináře, které 
jsme nad rámec projektu doplnili o atrak-
tivní téma trestněprávní odpovědnosti 
starostů obcí. Při pořádání uvedené akce 
jsme se setkali s poměrně pozitivními ohla-
sy. Informace získané na seminářích však 
nemohly dostatečně popsat tak různoro-
dou skupinu, jakou jsou starostové obcí 1. 
typu. Součástí realizace projektu proto byl 
i sběr dat formou online dotazníků. 
Vím, že nikoho nepotěší, když objeví 
ve své mailové schránce žádost o vyplnění 
poměrně dlouhého a podrobného dotaz-
níku. Mohlo se zdát, že se naše Sdružení 
přidalo do zástupu těch, kteří obce otravují 
a na místo boje proti velké administrativní 
zátěži ji ještě zvyšují. Bohužel, jiným způso-
bem než přímo od starostů jsme skutečná 

a pravdivá data získat nemohli. Přesto se 
omlouvám těm, které náš dotazník rozzlo-
bil. Věřte, že to nebylo naším cílem. Záro-
veň však děkuji téměř tisícovce starostů 
a starostek, kteří si našli chvilku a dotazník 
nám vyplnili. Za náš projektový tým mohu 
slíbit, že uděláme vše pro to, aby výsledek 
projektu byl skutečným přínosem pro nás 
všechny, kteří stojíme v čele našich obcí. 
Věřím, že výstupy Roku v obci využije ka-
ždý z nás a nástroje jakým budou napří-
klad aplikace Hlídač termínů nebo Online 
pomocník pro tvorbu správních rozhodnutí 
nám práci ulehčí a zefektivní ji. 
Dvojice našich projektů bude pro celé 
naše sdružení letošní velkou výzvou, ale 
také nabídkou nových a kvalitních služeb 
i produktů, které mají za cíl usnadit práci 
starostů zejména v menších obcích. Toto 
poslání má také náš Informační zpravodaj, 
který po mnoha letech prošel dlouho při-
pravovanou grafickou proměnou. Vážené 
kolegyně a vážení kolegové, přeji Vám 
do roku 2015 jménem svým i jménem 
Sdružení místních samospráv ČR hodně 
úspěchů ve vaší náročné práci.

Ing. et Mgr. Jan Sedláček
3. místopředseda SMS ČR

starosta obce Křižánky

SMS ČR v novém hávu
Možná jste prvně ani nepoznali, že dr-
žíte v rukou tradiční Informační zpra-
vodaj SMS ČR. Jeho grafická promě-
na je součástí postupného přechodu 
na jednotný grafický manuál našeho 
sdružení. Kromě zpravodaje jsme již 
dříve zprovoznili vylepšené webové 
stránky a drobnou, téměř neznatel-
nou změnou prošlo i logo naší orga-
nizace. To vše stojí za naší snahou, 
dodat našim čtenářům, zástupcům 
obcí i aktérům rozvoje venkova kva-
litní a atraktivní informace z našeho 
nekončícího úsilí. 

Tomáš Chmela

Znáte soutěž Vesnice roku?
/ str. 7–13
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Vítězství ve volbách do zastupitelstva, 
aneb jednou nohou v kriminále?
Trestní odpovědnost starostů a zastupitelů je zdviženým prstem pro službu obci
V posledních letech jsme stále častěji 
svědky trestních stíhání starostů a jiných 
zastupitelů obcí v souvislosti s výkonem 
jejich funkce. Nezřídka se stává, že jsou 
obviněni takřka všichni členové zastupi-
telstva v souvislosti s hlasováním na za-
stupitelstvech, v poslední době např. 
obvinění 43 zastupitelů Městské části 
Prahy 11. 
Tato situace ve společnosti udělala z trest-
něprávní odpovědnosti zastupitelů, sta-
rostů či jiných „volených zástupců lidu“ 
fenomén doby. O příčinách se můžeme 
dohadovat. Do jisté míry je to způsobeno 
nepochopením fungování obce či kra-
je na straně některých orgánů činných 
v trestních řízeních, v mnoha případech si 
ale trestní stíhání zastupitelé či starostové 
přivodili sami tím, že se (třeba nevědomky) 
nevyvarovali některých nesprávných po-
stupů při výkonu své funkce, nebo nebyli 
dostatečně opatrní. V tomto článku se po-
kusím přiblížit některá pravidla, která by při 
výkonu své funkce měli zastupitelé, staros-
tové či radní dodržovat.

Rozsah trestněprávní 
odpovědnosti
Na rozdíl od některých vyšších ústavních 
činitelů Ústava nepočítá s jakoukoliv 
trestněprávní imunitou zastupitelů obcí 
či krajů. Ti tedy odpovídají trestněpráv-
ně jako jakákoliv jiná fyzická osoba. 
Jsou tedy postižitelní rovněž za svá 
hlasování či projevy na půdě zastupi-
telstva.
Zastupitelé obcí a krajů jsou navíc pova-
žováni za úřední osoby ve smyslu § 127 
trestního zákoníku, pokud plní úkoly státu 
a vykonávají svěřenou pravomoc (je pocho-
pitelně rozdíl, pokud zastupitel např. jedná 
ve svém volném čase a něco jiného, pokud 
vykonává svůj mandát). Zastupitelé jsou 
tedy trestně odpovědní též za trestné činy 
úředních osob, tedy za trestný čin zneuži-
tí pravomoci úřední osoby a trestný čin 
maření úkolů úřední osoby z nedbalos-
ti.
České trestní právo stojí na principu tzv. 
individuální trestní odpovědnosti. To zna-
mená, že je potřeba vždy zkoumat rozsah 
trestní odpovědnosti každé konkrétní fy-
zické osoby. Pokud je pak tento princip 
uplatňován na případy trestního stíhání 
zastupitelů při hlasování na zastupitelstvu, 
je potřeba vždy u každého jednotlivého 
zastupitele zkoumat, jak v konkrétním pří-
padě hlasoval, ale i jaké měl pro hlasování 
podklady, co ho vedlo ke konkrétnímu roz-
hodnutí atd. 
Jak který zastupitel hlasoval, jde obvykle 

poměrně snadno zjistit, například ze zápi-
su o hlasování, nebo svědeckých výpovědí 
(pokud není zrovna hlasování tajné, nebo 
zastupitelé zapomenou, jak kdo hlasoval). 
Naproti tomu zjišťování dalších okolností in-

dividuální trestní odpovědnosti již tak snad-
né není. Je pochopitelně rozdíl, pokud 
zastupitel návrh například sám předkládá 
a zná všechny okolnosti a pokud zastupi-
tel návrh nepředložil a je závislý v podstatě 
na podkladech, které obdrží před hlaso-
váním zastupitelstva. Je nicméně povin-
ností každého zastupitele se s podrob-
nostmi a dopady každého návrhu podle 
svých možností seznámit. 
Princip individuální trestní odpovědnosti 
ale neumožňuje zbavit se této trestní odpo-
vědnosti pouhým odkazem na skutečnost, 
že zastupitel rozhodoval jako člen kolek-
tivního orgánu obce, jak dovodil Nejvyšší 
soud ČR ve svém rozhodnutí sp. zn. 5 Tdo 
827/2012. Ke schválení usnesení zastupi-
telstva obce se totiž vyžaduje souhlas nad-
poloviční většiny všech členů zastupitelstva 
obce, takže všichni členové zastupitelstva 
představující tuto většinu. Bylo-li jí dosa-
ženo, se bezprostředně podíleli na přijetí 
takového rozhodnutí zastupitelstva obce, 
přičemž každý z nich měl stejný hlas. Proto 
i případnou trestní odpovědnost za schvá-
lení a důsledky rozhodnutí přijatého zmí-
něnou většinou, pokud má toto rozhodnutí 
trestně relevantní následek (např. vznik 
škody obci), mohou nést všichni členo-
vé zastupitelstva obce, kteří hlasovali pro 
schválení takového usnesení.

Povinnosti zastupitelů, 
radních a starostů při 
výkonu jejich funkcí
Rámec povinností zastupitelů je vymezen 
v jednotlivých zákonech. V případě obcí 
zejména v zákoně č. 128/2000 Sb. o ob-
cích. Další právní předpisy stanoví obvykle 
povinnosti obci a nikoliv přímo zastupite-
lům, nicméně zastupitel je samozřejmě 

povinen jednat v souladu s takovým zá-
konným příkazem. Pokud například zákon 
č. 137/2006 Sb. o veřejných zakázkách 
stanoví, že obec je povinna zadat zakázku 
v otevřeném řízení, musí zastupitel hlaso-

vat pro zadání zakázky právě v tomto druhu 
zadávacího řízení a nikoliv například pro za-
dání veřejné zakázky v jednacím řízení bez 
uveřejnění.
Zvláštní pozornost je potřeba věnovat po-
vinnostem při nakládání s veřejným 
(obecním) majetkem. Základní rámec 
povinností při nakládání s obecním majet-
kem je opět vymezen v zákoně o obcích, 
zejména pak v ustanovení § 39.
Citované zákonné ustanovení ukládá obci 
zveřejnit záměr prodat, směnit nebo 
darovat nemovitý majetek, pronajmout 
jej nebo poskytnout jako výpůjčku, a to 
po dobu nejméně 15 dnů před rozhod-
nutím v příslušném orgánu obce vyvě-
šením na úřední desce obecního úřa-
du, aby se k němu mohli zájemci vyjádřit 
a předložit své nabídky. Záměr může obec 
též zveřejnit způsobem v místě obvyklým. 
Pokud má obec nějaké zvláštní požadavky, 
měla by je v záměru rovněž uvést. Pokud 
obec záměr nezveřejní, je právní jednání 
neplatné. Povinnost zveřejňovat záměr 
se nevztahuje na pronájem bytů a hro-
bových míst a na pronájem nebo o výpůjč-
ku majetku obce na dobu kratší než 30 dnů 
nebo jde-li o pronájem nebo výpůjčku práv-
nické osobě zřízené obcí.
Dále § 39 zákona o obcích stanoví povin-
nost úplatně převádět majetek za cenu 
ve výši, která je v daném místě a čase 
obvyklá, nejde-li o cenu regulovanou 
státem. Odchylka od ceny obvyklé 
musí být zdůvodněna. Odchylku od ceny 
v místě a čase obvyklé je možné odůvodnit 
pouze takovými okolnostmi, které mají pro 
obec nějaký jiný, než ekonomický benefit. 
Například zachování dobrých sousedských 
vztahů (v případě směny pozemků za úče-
lem zajištění souladu mezi stavem skuteč-
ným a stavem zapsaným v katastru nemo-
vitostí), udržení obydlenosti obce (prodej 

Ilustrační foto
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stavebních pozemků fyzickým osobám 
za výhodnou cenu), podpora kulturního 
rozvoje obce (zvýhodněný pronájem hos-
pody nájemci, který se zaváže k pravidel-
nému pořádání plesů), atd.
Vedle povinností stanovených zákonem 
o obcích dovodila rozhodovací praxe sou-
dů též povinnost jednat při nakládání 
s majetkem obce s péčí řádného hos-
podáře. Součástí této povinnosti je i tzv. 
povinnost opatřit si odbornou péči, 
které se zastupitelům nedostává. Jde 
o situace, kdy kvalifikované rozhodnu-
tí zastupitelstva vyžaduje určité odborné 
posouzení předmětné otázky. Pokud má 
zastupitelstvo o takové odborné otázce 
rozhodovat, je povinno si před svým roz-
hodnutím opatřit odbornost, tedy zajistit 
posouzení dopadů svého rozhodnutí od-
borníkem, který předmětnou problematiku 
zná. Například při rozhodování o prodeji 
pozemků lze předpokládat, že si zastupi-
telstvo nechá například soudním znalcem 
zpracovat odhad tržní ceny nemovitostí. 
Stejně tak v případě zadávání veřejné za-
kázky si zastupitelstvo nechá např. advo-
kátem posoudit druh zadávacího řízení, 
ve kterém má zakázku zadat. Nejvyšší 
soud České republiky v rozhodnutí sp. zn. 
5 Tdo 848/2010, dovodil, že zastupitelé 
jednají v souladu s péčí řádného hospodá-

V minulém roce jste byl již počtvrté 
zvolen starostou obce Vlachovice. Co 
byste poradil těm, kteří jsou ve funkci 
nováčky a se svými právy a povinnost-
mi se teprve postupně seznamují?
Pomyslnou Biblí každého starosty je zákon 
o obcích. Ten jsem samozřejmě pročetl 
nejméně třikrát, a to hned po svém nástu-
pu. To je základ, se kterým pracuji stále. 
Kromě základu se však na malých obcích, 
kde nemáte odbory, musíte orientovat 
a rozhodovat i v dalších oblastech. Tak, 
jako ve firmě potřebujete právní, ekono-
mické a minimálně stavební poradenství. 
Co se týká dalších odborností, musíte se 
vzdělávat, anebo zase hledat odbornou 
pomoc. Už v malých městech, která jsou 
„vyšší“ kategorie, zajišťují tyto odbornosti 
zaměstnanci (úředníci). V porovnání „sta-
rostování“ mezi menšími obcemi a městem 
je to téměř nesrovnatelné. A už vůbec si 
nedokážu představit být starostou neuvol-
něným, i když v obci s menším počtem 
obyvatel. Celé řízení státu by mělo vychá-
zet z určité koncepce. Když bych ještě 
srovnal volenou funkci starosty a zaměst-
nance podle zákoníku práce, kteří mají pl-
nit stejné úkoly s osmihodinovou pracovní 
dobou, obávám se, že by se na stejné mís-
to musel zaměstnat minimálně jeden další 
zaměstnanec na plný úvazek.

Občas se setkáváme v médiích s přípa-
dy nesprávného rozhodnutí obecního 
zastupitelstva. Nejkřiklavějším přípa-

§ 39 obecního zřízení
(1) Záměr obce prodat, směnit nebo 
darovat nemovitý majetek, pronajmout 
jej nebo poskytnout jako výpůjčku 
obec zveřejní po dobu nejméně 15 dnů 
před rozhodnutím v příslušném orgánu 
obce vyvěšením na úřední desce3b) 
obecního úřadu, aby se k němu mohli 
zájemci vyjádřit a předložit své nabídky. 
Záměr může obec též zveřejnit způso-
bem v místě obvyklým. Pokud obec 
záměr nezveřejní, je právní jednání ne-
platné. Nemovitost se v záměru označí 
údaji podle zvláštního zákona15a) plat-
ného ke dni zveřejnění záměru.
 
(2) Při úplatném převodu majetku se 
cena sjednává zpravidla ve výši, kte-
rá je v daném místě a čase obvyklá, 
nejde-li o cenu regulovanou státem. 
Odchylka od ceny obvyklé musí být 
zdůvodněna.
 
(3) Ustanovení odstavce 1 se nepouži-
je, jde-li o pronájem bytů a hrobových 
míst anebo pronájem nebo o výpůjčku 
majetku obce na dobu kratší než 30 
dnů nebo jde-li o pronájem nebo vý-
půjčku právnické osobě zřízené obcí.

situaci kolektivně a odborně. Po prvním 
a zvláště pak po druhém výbuchu ve Vrbě-
ticích samozřejmě byly aktivní složky inte-
grovaného záchranného systému, avšak 
než se pomoc dostavila, museli jsme si 
pomoct sami. Pro takové případy jsou sice 
vypracovány krizové plány, které dané scé-
náře „na papíře“ řeší. Musí k tomu být ale 
lidé, kteří dané úkoly plní. V našem případě 
navíc pochybil státní podnik, který sklado-
vací areál vlastní. Bohužel se ukázalo, že 
stát v tomto případě nezajistil bezpečnost 
občanů v území okolo těchto zařízení. Kro-
mě naší obce Vlachovice s místní částí Vr-
bětice, výbuchy muničních skladů zasáhly 
především také Haluzice a Lipovou. Obě 
tyto obce jsou malé, do pěti set obyvatel 
a pro starosty i občany se jedná o mimo-
řádně vyčerpávající situace. 

ře, jestliže se jako laické osoby spolehnou 
na právní rady advokáta jako osoby práva 
znalé, aniž by zde byly nějaké konkrétní 
okolnosti, ze kterých by mohly usuzovat 
na nesprávnost takových rad. V posuzo-
vaném případě si zastupitelstvo nechalo 
od advokáta zpracovat dohody o narovná-
ní, které následně schválilo, a obec takové 
dohody skutečně uzavřela.
Naproti tomu v již zmíněném rozhodnutí sp. 
zn. 5 Tdo 827/2012 Nejvyšší soud České 
republiky uzavřel, že zastupitelé nejednají 
s péčí řádného hospodáře, pokud roz-
hodnou o prodeji pozemků ve vlastnictví 
obce za částku výrazně nižší, než je tržní 
hodnota pozemků, a to vše za situace, kdy 
v diskuzi na zastupitelstvu, která předchází 
hlasování o prodeji pozemků, zazní z úst 
některých zastupitelů konkrétní argumenty, 
z nichž mohou zastupitelé dovodit nespráv-
ně stanovenou výši kupní ceny prodáva-
ných pozemků. 
Je tedy zřejmé, že dnešní doba klade 
na zastupitele, jakožto na správce majetku, 
vyšší nároky, než tomu bylo dříve. Na dru-
hou stranu tyto zvýšené nároky mohou 
v dlouhodobém horizontu přinést ovoce 
v podobě zvýšení důvěry české veřejnosti 
ve volené zástupce obecně.

JUDr. Jakub Blažek
advokát

dem z poslední doby je nejspíše obec 
Hladké Životice, která se až příliš snad-
no zbavovala svého majetku. Jak se 
na podobné případy díváte Vy?
Tak v prvé řadě je třeba si uvědomit, že 
v naší zemi máme více než šest tisíc obcí. 
Dovozovat proto jakékoliv závěry či názory 
na základě jediného případu je nesprávné. 
Ba právě naopak, troufám si tvrdit, že prá-
vě naše menší obce jsou pod intenzivním 
drobnohledem veřejnosti, která starostům 
i zastupitelům pravidelně vystavuje pomysl-
né „účty.“ To, že nakládání s obecním ma-
jetkem v Hladkých Životicích nesledovalo 
principy péče řádného hospodáře je však 
věc druhá a je správné, že případ byl dota-
žen do fáze soudního rozhodnutí. 

V nedávné době se Vaše obec dostala 
do pozornosti celého státu výbuchem 
muničních skladů v místní části Vrběti-
ce. Co je v této krizové situaci pro sta-
rostu vůbec nejsložitější a jak se s na-
stalou situací vypořádáváte? 
To, co jsem psal o zabezpečování všech 
úkolů a odborných záležitostí v plnění 
chodu malé obce, platí i zde. V krizové 
situaci, jakou byl například dvojnásobný 
výbuch muničních skladů na území naší 
obce, na vás padá ze zákona mnoho úko-
lů a povinností, které vyplývají z dané kri-
zové situace. Pro srovnání s úřadem, kde 
jsou odbory, zabezpečujete všechny úkoly 
téměř sám. Úřad, který má na všech pozi-
cích proškolené pracovníky, řeší krizovou 

3 otázky pro ...

Zdeňka Hověžáka starostu Vlachovic, místopředsedu Dozorčí rady SMS ČR
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Evropské fondy a MAS po lopatě,  
starostkám a starostům
Operační programy stojí před schválením a SMS ČR nabádá k přípravě projektů

Jak v budoucnosti uspět v množství 
novinek a změn, které se dotknou čer-
pání evropských peněz? Na tuto otázku 
přinesly maximum možných odpovědí 
workshopy, které se uskutečnily na sed-
mi místech republiky v rámci projektu 
MAS jako nástroj spolupráce obcí pro 
efektivní chod úřadů, který je financován 
z OP LZZ. 

Cest k úspěchu je mnoho, ale jen některé 
jsou pro menší obce vhodné a efektivní. 
Jakýmsi krédem nového programovacího 
období jsou integrované nástroje a inte-
grované projekty. Co si pod tím představit? 
Integrovaným nástrojem v prostředí venko-
va budou především místní akční skupiny, 
integrovanými projekty pak takové, které 
budou zapadat do strategií v území, třeba 
právě v území MAS. Od propojování jed-
notlivých projektů a záměrů je pak již jen 

krůček k projektům spolupráce či přímo 
společným projektům, které obce podají 
na bázi spolupráce. Lze tím ušetřit mnoho 
prostředků i energie a právě MAS mohou 
být tou správnou hybnou silou. 
Co vše se starostové dozvěděli? Informací 
bylo na sedmeru workshopů opravdu mno-
ho a prezentaci již nyní jsou zveřejněny 
na našem webu www.smscr.cz, obecně je 
však nutné mít na paměti, že ačkoliv MAS 
budou rozdělovat možná až trojnásobek 
prostředků oproti minulému programova-
címu období, jejich cíl bude dán poměrně 
striktně. Připravme se tedy na investice 
do mateřských a základních škol, snižo-
vání energetické náročnosti budov, inves-
tice v sociálních službách, nebo například 
na projekty v oblasti zaměstnanosti. 
Cílem projektu MAS jako nástroj spoluprá-
ce obcí je především načrtnout nové mož-
nosti posílení kvality výkonu veřejné správy 

a právě zde mohou pomoci rovněž místní 
akční skupiny jako ohniska rozvoje regio-
nů, ale také místa servisní pomoci staros-
tům. Příprava projektů bude i přes mnohá 
ujištění stále náročným úkolem a právě 
na MASkách budou pracovat specialisté, 
kteří s texty operačních programů již nyní 
intenzivně pracují. Jaké další recepty po-
moci obcím a venkovským regionům pro-
jekt přinese, dají odpověď další projektové 
aktivity v následujících týdnech a měsících. 
Již nyní běží v MASkách tak zvané kulaté 
stoly, které slouží k předávání zkušenos-
tí mezi starosty a manažery. Získáme tím 
cenné postřehy i zpětnou vazbu pro přípra-
vu výstupů projektu.

Mgr. Tomáš Chmela 
Mgr. Kateřina Procházková

Událost

Kostelec u Zlína Hradec Králové

Hradec Králové

Praha

Praha

Brno



5
informační zpravodaj SMS ČR / 1 - 2015

Malé obce se účastní debat nad 
změnami ve veřejné správě
Strategický rámec rozvoje veřejné správy 
České republiky pro období 2014 – 2020 
(dále jen SRR) je název, který zajisté ne-
vzbudí přílišné nadšení či emoce. Namís-
to velkolepého ohlašování (další) reformy 
veřejné správy se však soustředí na prak-
tické a potřebné kroky, na budování zá-
kladů pro další rozvoj. Přesto se jedná 
o nejambicióznější krok na poli reformy 
od roku 1999.  
Nemalou roli samozřejmě hrály i výtky Ev-
ropské komise ke stavu úřednictva v naší 
zemi a na straně druhé i možnost získat 
část nákladů na potřebné reformy z evrop-
ských zdrojů. K tomu je však nutné přijít 
s promyšlenou a provázanou koncepcí. 
O opatrném přístupu SRR svědčí fakt, že 
většina opatření (s výjimkou Strategického 
cíle 2, který se týká optimalizace veřej-
né správy) se soustředí na státní správu, 
respektive centrální úřady, což nejlépe 
vidíme např. na zákoně o státní službě. 
Skepse však nejspíš není na místě – SRR 
postupuje cestou nejmenšího odporu. Po-
kud uspěje reforma v řadách státní správy, 
nelze pochybovat, že po roce 2020 může 
pokračovat i na místní úroveň. Ostatně 
SRR k tomuto kroku pokládá pevné zákla-
dy.
Významným pozitivem přípravy SRR je, že 
se prakticky všech jednání účastní také 
zástupci našeho sdružení, a to s jednodu-
chým cílem – reprezentovat názory malých 
obcí a obhajovat jejich specifické potřeby. 
Ty se odráží v širokém spektru problémů, 
které se v rámci strategického rámce slu-
čují do čtyř strategických cílů:
Strategickým cílem 1 je modernizace veřej-
né správy. Mezi úkoly tohoto cíle patří zave-
dení hodnocení veřejné správy a kontrola 
její kvality. Všichni známe metody jako CAF 
a ISO, někde se používají, jinde ne, někde 
existují jen na papíře. Žádoucí je tedy za-
vedení alespoň základních pravidel, aby se 
z jednotlivých výkřiků stal jednotný, porov-
natelný chór. Velkou výzvou v tomto speci-
fickém cíli je snižování regulatorní zátěže, 
a to jak občanů, tak veřejné správy samot-
né. Za nejzásadnější složku modernizace 
však můžeme považovat PMA – procesní 
modelování agend. V současnosti je po-
zornost upřena zejména na modelování 
životních situací, tj. mapování všech kroků, 
které musí občan či úředník udělat v kon-
krétní životní situaci. Důkladné a jednotné 
zmapování pak může vést k odhalení zby-
tečností či naopak záludných pastí. V ide-
álním případě pak můžeme od PMA čekat 
podněty ke zjednodušení či rovnou mož-
nost agendy automatizovat. Potíž je v tom, 
že na výstupy už čekáme roky… 
Strategickým cílem 2 je revize a optimaliza-
ce výkonu veřejné správy v území. Jednak 
jde o harmonizaci administrativního členění 

státu, aby byly definitivně ukončeny situa-
ce, kdy obec patří do jiného kraje soudní-
ho, policejního, kdy se liší hranice působ-
nosti okresních poboček toho či onoho 
úřadu. Tento cíl však ambiciózně míří hlav-
ně k místním správám. Pozornost je věno-
vána změnám v systému veřejnoprávních 
smluv či financování přeneseného výkonu 
státní správy. Reformu si rovněž zaslouží 
územně členěná města a velkým tématem 
je i snížení rizika platební neschopnosti 
územních samospráv. Právě slovo optimali-
zace z názvu druhého strategického cíle, je 
pro menší obce často synonymem hrozby 
slučovacích tendencí. V této souvislosti se 
čas od času objevuje i téma tzv. meziobec-
ní spolupráce. Naše sdružení podporuje 
v této souvislosti již zaběhlé formy spolu-
práce, kterými jsou některé dobrovolné 
svazky obcí a nově i místní akční skupi-
ny. Obecně platí, že se snažíme navázat 
na vše, co se v praxi osvědčilo. Do této 
kategorie by mohly patřit i veřejnoprávní 
smlouvy, díky kterým například nejmenší 
obce nemusí vykonávat složitou přestupko-
vou agendu. I zde cítíme snahy na změny, 
byť se jedná o institut zaběhlý a fungující.
Strategickým cílem 3 je dobudování funkč-
ního rámce eGovernmentu. Možná nejam-
bicióznější ze všech cílů. Ve druhém dese-
tiletí 21. století mnoho občanů četné služby 
chápe jako nárokové (např. výdej občan-
ských průkazů na libovolném úřadě se 
natolik osvědčil, že jej lidé požadují u celé 
škály dokladů). Zde asi bude největší boj 
sveden uvnitř veřejné správy. Úplné elek-
tronické podání, možnost ze dne na den 
zrušit místní příslušnost u stovek agend, 
ohromující možnosti, které skýtají moderní 
občanské průkazy… 
Strategickým cílem 4 je profesionalizace 
a rozvoj lidských zdrojů ve veřejné správě. 
Středobodem tohoto cíle je nový služební 
zákon, ačkoli není zapomenuto ani na lid-
ské zdroje ve správních úřadech.
Čtveřice nepochybně velkých cílů s mno-
hými úskalími, které mohou opět zkomp-
likovat existenci malých obcí. I proto se 
tomuto tématu naše sdružení bude i v ná-
sledujících měsících pečlivě věnovat. SRR 
se oprávněně nenazývá reformou, ta mož-
ná přijde až po roce 2020. Zkušenosti na-
šich sousedů ukazují, že řada úspěšných 
kroků vytvoří nové problémy a bude nutné 
hledat nové odpovědi. Příkladem je velmi 
žádaná depolitizace úřadů, ať už státní či 
veřejné správy. Až (či pokud) se tento cíl 
podaří naplnit, budeme čelit nové otázce 
– jak zajistit vazbu mezi prací správy a po-
žadavky občanů? SRR je tak pouze prv-
ním, ale velkým krokem na dlouhé cestě 
ke špičkové veřejné správě, jako bezchyb-
nému servisu občanů.

Libor Dorňák, Tomáš Chmela

Historické okénko
…Starosta je prvním občanem obce 
a její hlavou. Jeho úřad je velmi čest-
ný a odpovědný. Poctivý, vzdělaný 
a zkušený starosta má velký význam 
pro blaho obce. Mnohá města i ves-
nice děkují za svůj rozkvět dlouhole-
tým a moudrým starostům…
 
Desatero dobrého starosty.

1. Důvěra spoluobčanů tě postavila 
v  čelo obce. Býti prvním občanem 
v obci je velké vyznamenání. Slib 
sám sobě na svou čest a svědomí, 
že této důvěry nezklameš!
2. Jsi starostou nejen těch občanů, 
kteří tě volili, ale i těch, kteří tě nevo-
lili. Chovej se proto ke všem stejně 
vlídně a spravedlivě!
3. Rovněž tak nerozeznávej při výko-
nu svého čestného úřadu příslušní-
ky různých politických stran, ale viz 
v nich jen a jen občany!
4. Přičiň se podle sil a možností 
obce, abys ulehčil život jejím starým, 
zchudlým a práce neschopným pří-
slušníkům.
5. Podporuj vše, co poslouží školství 
tvé obce! Nic lepšího nemůžeme přát 
našim dětem, kromě zdraví, než dob-
ré vzdělání.
6. Hleď prospěti obecní knihovně, 
která poskytuje občanům zdravého 
duševního pokrmu!
7. Kéž najde v tobě upřímného příte-
le všecko, co by prospělo k okrase, 
k zvelebení a ozdravění obce! Zasa-
diti dobrý strom na správné místo 
znamená učiniti dobrý skutek.
8. Hleď si brzy osvojiti znalost nejdů-
ležitějších předpisů práva a zákona, 
abys na nic nezapomněl, co by moh-
lo obci prospět!
9. Obecní jmění spravuj a hospodař 
s ním opatrněji a úzkostlivěji než 
s vlastním majetkem! Prohospodaříš-
li sobě, bude tvá škoda, prohospoda-
říš-li však obci, bude ztracena tvoje 
čest.
10. Hleď dát obci příklad nejen dob-
rého starosty, ale i řádného občana 
v soukromém životě! Nad mnohým 
kázáním vítězívá jediný mlčenlivý pří-
klad.
 
Úryvek z knihy A. Břeský a A. Reitler, 
Občanská nauka a výchova pro I. a II. 
třídu měšťanských škol, Praha 1935.
Uvádíme pro zajímavost, nakolik se 
prostředí veřejné správy za desítky 
let změnilo.
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Regionální stálá konference Pardubic-
kého kraje: příklad pro všechny
Regionální stálá konference (RSK) je dob-
rovolné krajské uskupení územních partne-
rů v oblasti místního a regionálního rozvo-
je. Cílem je usměrňovat budoucí zacílení 
evropských fondů v území a to za široké 
účasti členů zastupujících různé sektory. 
RSK je založena a řízena na principu part-
nerství a prostřednictvím konsenzuálního 
rozhodování je zajištěno rovné postavení 
členů. Je zřízena v každém kraji, přičemž 
v našem Pardubickém má konference 18 
členů – 5 za Pardubický kraj, 1 za statu-
tární města, 1 za středně velká města, 1 
za malá města, 1 za venkov (Sdružení 
místních samospráv ČR), 1 za venkov 
(Spolek pro obnovu venkova), 1 za strate-
gii inteligentní specializace, 1 za krajskou 
síť místních akčních skupin, 1 za krajskou 
hospodářskou komoru, 1 za nestátní nezis-
kové organizace, 1 za akademický sektor, 
1 za Agenturu pro sociální začleňování, 1 
za krajskou pobočku Úřadu práce ČR a 1 
dle vlastního výběru dle potřeb regionu 
(Regionální rozvojová agentura). Dále 1 vo-
lený člen RSK bude členem Národní stále 
konference.  

Proč RSK vznikla a jaká bude její pů-
sobnost? V programovém období 2014-
2020 Evropské unie jsou uplatňovány prin-
cipy územní dimenze. Územní dimenzí 
se rozumí zacílení intervencí Evropských 

strukturálních a in-
vestičních fondů 
2014-2020 (ESI 
fondů) do speci-
fických typů území 
České republiky 
v souladu s Národ-
ním dokumentem 
k územní dimenzi. 
To v praxi zna-
mená, že budou 
omezeny plošné 
projekty a naopak 
upřednostňovány 
projekty vychá-
zející ze strategií 
a u významnějších 
investic především 
z Regionálního 
akčního plánu 
(RAP). Právě RSK se zastoupením naší or-
ganizace bude zajišťovat přípravu a schvá-
lení RAP (realizace Strategie regionálního 
rozvoje ČR 2014-2020), který definuje 
společnou představu o potřebách a sku-
tečnosti směřování ESI fondů a národních 

zdrojů do území včetně jejich 
financování. Následně bude 
projednávat a doporučovat 
územní a věcné zaměření vý-
zev a sladění jejich harmono-
gramu zejména pro individuál-
ní projekty naplňující územní 
dimenzi v programech ESI 
fondů. K tomu bude zapotře-
bí zjistit absorpční kapacitu 
regionu. 
Tímto bych chtěl apelovat 
na všechny kolegy starosty, 

místní akční skupiny, neziskové organizace 
a podnikatele, aby své budoucí záměry, 
které hodlají zrealizovat v plánovacím obdo-
bí 2014 – 2020 zadali do databáze http://
projekt.rozvoj-pk.cz/login.php. V případě 

jiných krajů je pak zjišťování vedeno indi-
viduálními cestami. Nejlepším způsobem 
je obrátit se na zástupce SMS ČR v RSK 
příslušného kraje dle přiložené tabulky.
Tedy vše přeloženo do češtiny, RSK je 
jakýmsi prostředníkem, který vybírá potře-
by svého regionu na dohodě partnerství 
a poté je tlumočí Národní stálé konferenci 
(NSK). NSK pak následně dá doporučení 
pro jednotlivé Řídící orgány k zacílení výzev 
jednotlivých operačních programů do úze-
mí Pardubického kraje. 
Domnívám se, že vznikla nová platforma, 
která je blíže z Bruselu k našemu kraji, 
bude rozumět a slyšet potřebám našeho 
regionu a venkovu. Přestanou vznikat dra-
hé, nesmyslné a provozně neekonomické 
projekty, kdy si každý bude hrát na svém 
písečku. Je potřeba opravdu konečně za-
čít myslet regionálně.

Pavel Eliáš
starosta obce České Heřmanice

místopředseda SMS ČR Pardubického 
kraje

Název kraje Termín 1. jednání RSK Termín 2. jednání RSK

Jihočeský 12. 12. 2014

Jihomoravský 31. 3. 2014

Karlovarský 30. 10. 2014

Královéhradecký 30. 9. 2014 2. 12. 2014

Liberecký 12. 11. 2014 18. 2. 2015

Moravskoslezský 28. 11. 2014

Olomoucký 15. 10. 2014 18. 2. 2015

Pardubický 3. 12. 2014

Plzeňský 7. 1. 2015

Středočeský 26. 11. 2014 17. 12. 2014

Ústecký 14. 1. 2015

Vysočina 16. 10. 2014 7. 1. 2015, 4. 3. 2015

Zlínský 8. 12. 2014

Název kraje Člen RSK za SMS ČR Email Náhradník RSK za SMS ČR Email

Jihočeský Jiří Iral info@chelcice.cz Mgr. Filip Mencl starosta@novosedly.cz

Jihomoravský Marek Šeiner obechosteradice@seznam.cz Jaroslava Hrozková lovcicky@seznam.cz

Karlovarský Jan Ryba obecpoustka@volny.cz neurčen

Královéhradecký Jana Kuthanová ou@horineves.cz neurčen

Liberecký Tomáš Hájek Hajek@ponikla.cz Jaroslava Kvapilová ou@obecsychrov.cz

Moravskoslezský Josef Voral starosta@jistebnik.cz neurčen

Olomoucký Radek Brázda starosta@troubky.cz Radim Sršeň radimbz@seznam.cz

Pardubický Pavel Eliáš starosta@ceskehermanice.cz Jozef Petrenec starosta@dritec.cz

Plzeňský Karel Ferschmann starosta@nemcovice.cz Pavel Čížek p.cizek@spaleneporici.cz

Středočeský Petr Halada obeckamyk@obeckamyk.cz Věslav Michalík Michalik@dolnibrezany.cz

Ústecký Petr Liška petr.liska@cbox.cz Karel Drašner starosta@ouhaj.cz

Vysočina Ladislav Stalmach starosta@virvudolisvratky.cz Jan Sedláček starosta@obeckrizanky.cz

Zlínský Josef Zicha obecvp@volny.cz Oldřich Vávra starosta@tupesy.cz

Porada členů regionálních stálých konferencí
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Jste soutěživí? Znáte soutěž Vesnice 
roku? Zeptali jsme se za Vás…
Možná patříte 
mezi ty, kteří se 
soutěže, která 
vstupuje do 21. 
roku své exis-
tence, zúčast-
nili, anebo jste 
pak ve druhé 
skupině, která 
zatím možná 
o účasti v sou-
těži jenom uva-
žuje. 
„Soutěž Vesnice roku v Programu obno-
vy venkova je každoročně vyhlašována už 
od roku 1995. Cílem této soutěže je snaha 
povzbudit obyvatele venkova k aktivní účas-
ti na rozvoji svého domova, zveřejnit rozma-
nitost a pestrost uskutečňování programů 
obnovy vesnice a upozornit širokou veřej-
nost na význam venkova, ale také snaha 
vyzdvihnout aktivity obcí, jejich představite-
lů a občanů, kteří se snaží nejen zvelebo-
vat svůj domov, ale rozvíjejí i místní tradi-
ce a zapojují se do společenského života 
v obci.“ (čerpáno z www.vesniceroku.cz) 
Soutěž pro rok 2015 bude vyhlášena 
na jarním Dni malých obcí – 10. března 
2015 v Praze a do 30. dubna 2015 se 
můžete přihlásit. Soutěže se mohou zú-
častnit obce (města i městyse) vesnického 
charakteru, které mají maximálně 7 500  
obyvatel a které mají zpracovaný vlastní 
strategický dokument zabývající se rozvo-
jem obce, program obnovy vesnice nebo 
program rozvoje svého územního obvodu 
(bližší informace budou na www.vesnice-
roku.cz). 
Sdružení místních samospráv ČR je 
od roku 2009 jedním ze spoluvyhlašovate-
lů a každoročně uděluje Cenu naděje pro 
živý venkov, což je ocenění za živý spolko-
vý a společenský život v obci a s tímto oce-
nění je také spojena finanční odměna pro 
celostátního vítěze ve výši 100 tisíc korun. 
V loňském roce jsem zastupovala SMS 
ČR v celostátní hodnotící komisi a měla 
jsem tak možnost nahlédnout do života 13 
krajských vítězných obcí. Měla jsem také 
možnost prožívat vítězné nadšení obyvatel 
při vyhlášení krajských vítězů a také závidět 
sounáležitost občanů, kteří v mnoha přípa-
dech vedení svých obcí k soutěži vyzvali. 
Zaslali jsme představitelům vítězných 
krajských obcí za rok 2013 a 2014 pětici 
otázek, na které nám všichni odpověděli. 
Děkujeme jim za vstřícnou reakci a za je-
jich vyjádření, která možná budou mnohé 
z Vás inspirovat k účasti v letošním ročníku 
soutěže Vesnice roku 2015. 
„Litovat můžeme jenom toho, co neu-
děláme“

Jana Juřenčáková
Předsedkyně SMS ČR 

A na co jsme se ptali?

1. V roce 2013 se Vaše obec stala kraj-
ským vítězem soutěže vesnice roku.  
Pokolikáté jste se v tomto roce zúčast-
nili této soutěže?

2. Co bylo hlavním impulsem - důvo-
dem k účasti v této soutěži? 

3. Na který moment či situaci vzpomí-
náte nejraději? (V rámci vítězství v sou-
těži)  

4. Z titulu vítězství jste letos předsedo-
vé krajských  hodnotitelských komisí, 
na co se jako hodnotitelé nejvíc těšíte, 
co očekáváte a na co jste zvědaví? 

5. Myslíte si, že stojí zato se soutěže zú-
častnit? Doporučili byste účast v soutě-
ži svým kolegům a kolegyním?  
 

Chelčice 

Jiří Iral 

1. Obec Chelčice se zúčastnila dvakrát. 
V roce 2000 – 1.místo v Jihočeském kraji 
a 3. Místo v celostátním kole. V roce 2013 
– 1. Místo v Jihočeském kraji. 

2. Poprvé spíše zvědavost a snaha získat 
zkušenosti od jiných, již dříve soutěžících 
obcí pro další ročníky, kterých jsme se ale 
spolu s dalšími předchozími a následnými 
vítězi krajského kola po dohodě neúčast-
nili, abychom dali prostor dalším. Po druhé 
to již bylo po dohodě s dalšími pěti před-
chozími vítězi krajského kola, kdy jsme si 
chtěli ověřit jak obstojíme po třinácti letech 
v konkurenci současné. V obou případech 
ale hlavní motivací byla poměrně rozsáhlá 
a stabilní aktivita občanů a místních spolků 
na které jsme v obou případech svou pre-
zentaci stavěli.  

3. Určitě na první návštěvu krajské hodno-
tící komise a následné oznámení výsledků. 
Poprvé to byl opravdu šok a neuvěřitelná 
euforie v celé obci. Podruhé pak na aktivní 
zapojení obcí zřizované o.p.s. Chelčický 

Rozhovor

domov sv. Linharta, zabývající se sociálními 
službami a zřizované obcí. Jeho hendike-
povaní uživatelé byli úžasní. 

4. V jihočeském kraji se tradičně zúčastňu-
je soutěže nejvyšší počet obcí. V roce 2000 
jich bylo 33, v roce 2013 kdy jsme soutěžili 
36 a v roce 2014 kdy už jsem absolvoval 
hodnocení jako člen komise a ve spoluprá-
ci s MMR a krajem jsme se snažili soutěži 
udělat publicitu jich bylo dokonce 42. 
A každá obec se samozřejmě chce před-
stavit v nejlepším světle. Osobně mám 
velkou radost a potěší mne, když vidím 
na prezentaci obce, která probíhá v prů-
běhu normálního všedního pracovního 
dne a ještě k tomu dopoledne téměř ce-
lou vesnici a všichni se nějak zapojí do té 
jejich prezentace ale také si to spolu 
s komisí dovedou užít. Tak na tohle se 
letos zase těším a také určitě na dobrou 
partu v hodnotící komisi. Je to časově 
a někdy i jinak náročné ale stojí to za to.   

5. Určitě, důkazem toho jsou i obce, kte-
ré se účastní pravidelně a třeba zatím ani 
nijak výrazně neuspěli. Celá soutěž je 
samozřejmě hlavně o prezentaci obce 
a jejích úspěchů na venek a určitě je ne-
zanedbatelný i případný finanční profit. 
Vždyť i těch honorovaných oceně-
ní je i mimo ta hlavní stále dost. U nás 
v kraji třeba již tradiční Ceny hejtmana. 
Ale každé ocenění, třeba jenom diplom 
za nějakou výjimečnost dané obce je jistě 
velkým povzbuzením zejména pro ty ak-
tivní občany, které každá obec potřebuje 
a může se jim takto  revanžovat a poděko-
vat jim právě takovýmto veřejným oceněním 
v rámci soutěže Vesnice roku, která má 
obrovskou prestiž. Rozhodně tedy doporu-
čuji všem kolegyním starostkám a kolegům 
starostům, hlaste se, rádi Vás uvítáme mezi 
sebou!

Němčovice 

Karel Ferschmann 

1. Do soutěže jsme se přihlásili celkem 
11x, naposledy v roce 2013.

2. Že bude důvod v obci přesvědčit ob-
čany, že je potřeba uklidit, natřít, shrabat 
a opravit. A také proto, že je možné 
za úspěch v soutěži získat finanční pro-
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středky. Pokud bych to sečetl, pro naší 
obec to za těch jedenáct let udělalo částku 
2 080 000,-- Kč, což není vůbec pro ma-
lou obec málo. Samozřejmě, že je to také 
otázka prestiže, ale že v tom hrají roli pení-
ze, nikdo nechce nahlas moc komentovat. 
Já osobně jsem přesvědčen, účastníků 
v soutěži je už tak žalostně málo a že jako 
jeden z hlavních důvodů je možnost získat 
finanční prostředky. Kdyby dotační mož-
nost MMR skončila, hlásilo by se do soutě-
že ještě méně obcí, než teď. Osobně bych 
zjednodušil přihlášku do soutěže, resp. 
požadovanou přílohovou část, která musí 
být zpracována podle dané osnovy. Stejně 
výsledek soutěže nijak neovlivňuje, protože 
se především hodnotí to, co obec předve-
de při návštěvě hodnotitelské komise.

3. Já osobně nejvíce vzpomínám na chvíli, 
kdy jsem se dozvěděl, že naše obec v kraj-
ské soutěži uspěla. To nám to přišla ozná-
mit část hodnotitelské komise a to ještě 
s takovou podivnou záminkou, které jsem 
vážně uvěřil, než mi došlo, že nám přišli 
sdělit výsledek jako pořadatelské obci. To 
se nedá popsat, ta chvíle se musí zažít. Pro 
občany to pak byla chvíle, při předávání 
zlaté stuhy na naší návsi. 

4. Těším se na návštěvy jednotlivých obcí, 
poznáme řadu zajímavých míst, myšlenek, 
nápadů a námětů, které když jsou chytré, 
nevadí mi to se opičit. A taky někdy – pocti-
vě přiznávám –že i závidím. Ale přeju to ka-
ždému starostovi (stce), kdo něco pro svojí 
obec vykoná pozitivního a zajímavého. 

5. Určitě ano, a také se snažím neustále 
ostatní obce přesvědčovat, aby se do sou-
těže přihlásily.

Jámy

Jiří Šikl 

1. V roce 2013 jsme se soutěže zúčastnili 
po druhé. V roce 2012 jsme získali diplom 
za příkladnou péči o hystorickou zástavbu 
obce, v roce 2013 zlatou stuhu.

2. Hlavním impulsem bylo omlazení za-
stupitelstva a zejména navýšení počtu žen 
v zastupitelstvu. O této soutěži jsme uva-
žovali již dříve, ale vše musí dozrát a bylo 
nutné překonat názory některých občanů 
co chceme u nás ukazovat. 

3. Těch momentů bylo víc. Jako prv-
ní to byla zpráva, ze které jsme se do-
zvěděli že jsme zlatí. Rodost rychle 
vystřídala obava, co všechno je třeba za-
řídit a zabezpečit ke slavnostnímu vyhlá-

šení a také k soutěži v celostátním kole. 
Druhý moment byl při vyhlašování  dalších 
doprovodných podsoutěží, kde obec Jámy 
obdržela plaketu za rekonstrukci pomníku 
padlým v 1. světové válce a také diplom za vi-
deo, které obec poslala do soutěže. Byl to 
mimořádně krásný a současně únavný den. 
Dál by se daly vyjmenovávat další mo-
menty, jako např. vysoké sebevědomí, 
které naše obec získala, náštěva v Se-
nátu, v  Poslanecké sněmovně, u pana 
prezidenta, setkání s ostatními představi-
teli soutěžících obcí. Vše bylo velmi silné.  

4. Jako letošní předseda hodnotitelské ko-
mise předpokládám, že se kvalita soutěže 
zase posune o něco výš. Očekávám, že se 
zase přihlásí nové obce s novými nápady 
a novou chutí vyhrát.

5. Soutěž je velice administrativně ná-
ročná. Příprava soutěže dá dost práce 
a malé obce mají jistě problém s časem. 
Ale kdo někde ve skrytu duše cítí, že by 
to šlo, chce to vyzkoušet. Soutěží se obec 
postupně zdokonalí a časem může uspět. 
Určitě bych účast v soutěži doporučil těm, 
kteří mají aktivní spolky a soutěživého du-
cha. 

Hradčany

Ondrej Koliba (bývalý starosta) 

1. V roce 2013 se jednalo o pátou účast. 
Zlaté stuze předcházela ocenění od roku 
2010 - Fulínova cena, 2011 - 3. místo 
v krajském kole a v roce 2012 modrá 
stuha. 
   
2. Jednoznačně v rámci soutěže ukázat, 
že i v obci, která nemá ani 300 obyvatel se 
žije bohatým společenským životem a dob-
rá spolupráce většiny občanů s vedením 
obce přináší své ovoce. Po počátečním 
sbírání zkušeností se v roce 2012 ukázalo, 
že i malá obec může získat tak významné 
ocenění, jako je modrá stuha a v roce ná-
sledujícím šli občané do krajské i celostát-
ní prezentace naplno a k hodnocení bylo 
co nabídnout po všech stránkách.

3. Jistě je silným zážitkem okamžik ozná-
mení výsledku soutěže a slavnostní vy-
hlášení jak ve vítězné obci v rámci kraje, 
tak i úžasná atmosféra v Luhačovicích. 
Osobně však nejraději vzpomínám na ná-
vrat z Olomouce, kde nám byl oznámen 
dobře utajený výsledek jednání hodnotící 
komise s kterým jsme se mobilním telefo-
nem v obci pochválili a následovalo uvítání 
v modré a následující rok ve zlaté barvě. 

Nadšení a radost těch, kteří se vlastně 
o úspěch zasloužili, to byl opravdu silný 
zážitek.

4. To, co jsem zažil v minulém roce jako 
místopředseda komise, bylo velkým zážit-
kem a už vím, co mohu očekávat. Je to 
smršť nových zkušeností, inspirací, zážitků 
a hlavně obdivu nad tím, co je možné v ob-
cích mnohdy ve velmi skromných podmín-
kách dokázat. Jaký je v obci skutečný život 
se pozná hlavně v přístupu těch, kteří život 
v obci tvoří, nadšení občanů se nedá ošidit 
a případná faleš je velmi průhledná.

5. Přiznám se, že jsem soutěži „propadl“ 
až díky tomu, jak se jednotlivé spolky zapo-
jily do přípravy na prezentaci a neskutečně 
se předháněly v nabídce svých aktivit. Jis-
tě je nutná i aktivní činnost vedení obce, 
pokud se nic neděje, není co hodnotit. 
Účast v soutěži jednoznačně doporučuji, je 
dobré se s úspěšnou prací pochválit a ja-
kékoliv umístění v soutěži je pro účastníky 
velkou odměnou. Jen bych se přimlouval 
za zjednodušení přihlášek a méně okáza-
lé vyhlašování ve vítězné obci, kde by měli 
slavit hlavně ti, kteří se o dobrý výsledek 
zasloužili. Pro malou obec je tato akce 
velkou zátěží jak po stránce finanční, tak 
i personální.  
  

Holovousy

Zlatuše Brádlová
 
1. Soutěže vesnice roku jsme se v roce 
2013 zúčastnili podesáté a získali jsme 
zlatou stuhu v krajském kole a v celo-
státním kole stuhu stříbrnou. V předcho-
zích ročnících jsme již získali stuhu bí-
lou (2003), zelenou (2004), oranžovou 
(2007). Ta modrá nám ještě chybí :-). 

2. Naše soutěživost a snaha získat dal-
ší stuhu, kterou ještě nemáme. Přípravy 
na návštěvu hodnotitelské komise jsou 
vždy příjemným obdobím, kdy se my všich-
ni „zapálení“ scházíme, plánujeme a sršíme 
nápady jak komisi zaujmout a co připravit.

3. Rozhodně na ten, kdy jsme se do-
zvěděli, že jsme vítězem krajského kola. 
Nepopsatelný pocit a velká radost. Obcí 
se rozezněl rozhlas a tu skvělou zprávu 
jsme hned vyhlásili. Ještě ten den jsme 
se sešli se spoluobčany v našem obec-
ním občerstvení a společně jsme tak sdí-
leli tu obrovskou radost z našeho vítězství. 
Už ten večer začalo plánování programu 
slavnostního vyhlášení výsledků krajského 
kola soutěže Vesnice roku 2013.
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4. Nejvíc se těším na to, že budu mít mož-
nost vidět různé způsoby prezentací jed-
notlivých soutěžních obcí  - často jsme si 
při přípravách říkali, jak to asi dělají jinde.   
Očekávám spoustu nových nápadů, pod-
nětů a zkušeností, které mne jistě obohatí. 
A zvědavá jsem na to, co si pro nás jed-
notlivé obce připraví a čím nás překvapí. 

5. Účast v soutěži Vesnice roku bych svým 
kolegům a kolegyním určitě doporučila. Při 
přípravách se vždycky dá celá obec dohro-
mady. Je to moc hezká práce, která sice 
stojí hodně sil, ale určitě stojí za to.

Čistá 

Blanka Čebišová 

1. V roce 2013 se naše obec soutěže Ves-
nice roku zúčastnila vůbec poprvé. 

2. O účasti v soutěži jsme uvažovali již dří-
ve, ale pořád jsme nevěděli, jestli se mů-
žeme srovnávat s ostatními obcemi. V naší 
obci je bohatý spolkový a společenský ži-
vot, máme 17 aktivních subjektů. Je to jed-
na z našich priorit. Až na jaře 2013 jsme si 
společně se všemi zástupci spolků a obce 
řekli, že to zkusíme, ať víme, jestli to co dě-
láme, děláme dobře. 

3. První takový moment, na který nezapo-
menu, byl ten, kdy na tiskové konferenci 
na KÚ SK vyhlásil hejtman výsledky. Když 
jsem uslyšela, že zlatou stuhu vyhrála obec 
Čistá, tak jsem si říkala, že to není možné 
napoprvé takto uspět. A další z nezapome-
nutelných momentů pro mne a naše ob-
čany bylo slavnostní vyhlášení v naší obci. 
Ráda vzpomínám na hrdost a štěstí v očích 
spoluobčanů při tomto vyhlášení. Když 
jsem viděla, že jejich chuť a nadšení tímto 
oceněním dostalo nový impuls.

4. Těším se na návštěvu přihlášených 
obci, na zajímavé nápady, myšlenky, aktivi-
ty občanů. Poznám, jak „se to dělá jinde“. 
Z těchto návštěv si jistě přivezu, stejně jako 
tomu bylo při loňském hodnocení obcí, 
plno krásných zážitků a námětů k realiza-
ci i v naší obci. Těším se také na setkání 
s představiteli přihlášených obcí, s kterými 
si máme vždy co říct.

5. Určitě ano, stojí to zato. Všem bych do-
poručila přihlásit se a jít do toho naplno 
s podporou občanů. Ten pocit při vyhla-
šování výsledků a ocenění právě té Vaší 
obce bych přála zažít všem svým kolegům 
a kolegyním.

Jeseník nad Odrou

Tomáš Machýček 

1. 3 x, 2009 – zelená stuha, 2012 – mod-
rá stuha, 2013...

2. Zájem občanů a především snaha ob-
čanských sdružení a spolků o veřejnou 
prezentaci. Zjednodušeně můžu říci, uká-
zat v několika málo minutách pestrý život 
na vsi a z části také určitá míra soutěživosti.

3. Největší dojem na mě udělala samotná 
prezentace před komisí, ať již krajskou 
nebo celostátní. Všichni jsme si daný ča-
sový prostor náležitě užili. Samozřejmě ne-
můžu opomenout atmosféru slavnostního 
vyhlášení v Luhačovicích.

4. Na vše. Ať už to bude v dobrém nebo 
i špatném slova smyslu. Každá obec má 
něco zajímavého, zvláštního, neopakova-
telného. Je dobře, pokud obce najdou od-
vahu veřejně se prezentovat. 

5. Jednoznačně ano. Jak jsem již řekl 
někdy dříve…..když nic jiného, alespoň 
na chvíli se zastavíte, provedete „inventu-
ru“, co vše se v obci za poslední léta vybu-
dovalo, porovnáte strategické plány s reali-
tou, poznáte spoluobčany z jiné stránky….. 
Jako bonus mají starostové zdarma propa-
gaci obce v médiích.

Vysoké Pole

 

1. Od roku 2005 jsme se, myslím, účastnili 
každý rok.  

2. Zajímalo mě, jak jsme na tom v porovná-
ní s ostatními. Svou roli ale hrála i prestiž, 
kterou soutěž Vesnice roku má.

3. Nejraději vzpomínám na oslavu vítěz-
ství, kterou jsme uspořádali v půlce srpna 
2013. Vyšlo nám krásné počasí, program 
byl taky hezký a když jsem před našimi ob-
čany přebíral vítězný šek a Zlatou stuhu, byl 
to pro mě opravdu zážitek. Jsem rád, že 
nás to v obci stmelilo.

4. Jako hodnotitel se těším, že uvidím za-
jímavé a přínosné věci v okolních obcích 
a že se utvrdím v tom, že na venkově ješ-
tě lidé umějí pracovat. Taky bych se rád 
inspiroval a užitečné nápady bych chtěl 
přenést k nám do obce, pokud to půjde. 
A jinak očekávám dobrou zábavu a pestrý 
program. 

5. Ano, stojí za to vyvinout to úsilí a připra-
vit si kvalitní prezentaci. Vždyť přinejhorším 
daná obec prostě neuspěje - a to se dá 
přežít... Minimálně do dalšího roku :-)

Nová Ves nad Nisou

Milan Fiala

1. Po čtvrté, každý rok jedna stuha.

2. Zviditelnění obce a samozřejmě i finanč-
ní odměna

3. Vyhlašování krajského vítěze v naší obci, 
kdy nám konečně přálo počasí. 

4. Nejvíc se těším na nové nápady, které 
vidím a slyším v soutěžících obcích.

5. Určitě všem doporučuji. Nápadů není 
nikdy dost a nových přátel taky ne.

Dolní Újezd
Ing. Stanislav Hladík

1. Zúčastnili jsme se poprvé.

2. Rozhodnutí a chuť ukázat, že naše obec 
žije i přesto, že má téměř 2 000 obyvatel. 
Odhodlání paní místostarosty přesvědčit 
zastupitelstvo, že je nutné se přihlásit.

3. Na finále soutěže v Luhačovicích, kdy 
nás přijelo podpořit hodně našich občanů 
a vytvořili tím neopakovatelnou atmosféru.

4. Těším se na setkání se starosty a obce-
mi v našem kraji, na jejich kulturu, na to jak 
to dělají u nich. Čekám, že se něco naučím 
a načerpám novou inspiraci, kterou budu 
moci využít v naší obci.

5. Určitě stojí za to se zúčastnit a každé-
mu bych to doporučil. Při přihlášení jsme 
se začali na obec jako takovou dívat jinýma 
očima, tj. jsme uviděli to co bychom jinak 
neobjevili.

Josef Zicha
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Srbská Kamenice
Jitka Voglová 

1. Naše obec se v tomto roce zúčastnila 
soutěže vesnice roku podruhé.

2. Důvodem účasti v soutěži bylo zviditel-
nění obce jako celku, ukázat snahu obča-
nů  o zvelebování obce. Pochlubit se spo-
lečenským životem a ukázat, že i na málé 
obci je bohaté sportovní  a kulturní vyžití, 
které si musíme sami připravit a uspořádat. 
I když v pohraničí nemáme své tradice, tak 
si začínáme budovat  nové.   Je krásné 
pozorovat nadšení a snahu občanů o co 
nejlepší prezentaci své obce. Ani finanč-
ní stránka není zanedbatelná, pro malou 
obec jako je naše, to byla příjemná finanč-
ní podpora na investování do připravených 
projektů.

3. Ráda vzpomínám na moment, kdy jsem 
se dozvěděla, že obec v krajském kole zví-
tězila. Ovšem největším zážitkem bylo vy-
hlášení soutěže za účastni místních obča-
nů. I když nám počasí opět nepřálo všichni 
jsme si to společně užili.
 
4. V loňském roce jsem zažila zahřívací 
kolo jako místopředseda hodnotící komise 
a už to byl pro mne velký zážitek a mno-
ho inspirace. Na letošní ročník se moc 
těším a doufám, že získám další užitečné 
poznatky a nápady, které budu moci pou-
žít i v naší obci. Mám  možnost se setkat 
se zajímavými lidmi v rámci kraje a získat 
i spoustu životních zkušeností.

5. Každé obci, která má dostatek odvahy 
a chce ukázat svou obec , bych chtěla 
doporučit účast v této soutěži. Důležité 
je prezentovat obec jako celek se svými 
klady i zápory. Je důležité do celé přípra-
vy a prezentace obce vtáhnou obyvatele 
obce a nechat je podílet se na celé připra-
vě. Myslím, že obec není jenom starosta 
a zastupitelé, ale všichni, kteří zde žijí. Již 
v loňském roce se v našem okolí přihlásili 
další sousední obce. I v  letošním roce se 
budu snažit přesvědčit  další k účasti. Je 
důležité svou práci prezentovat a ukázat jak 
se žije na vsi.

Šakvice

Drahomíra Dirgasová 

1. Do soutěže jsme se přihlásili po druhé. 
Poprvé to bylo cca před 7 lety.

2. Porovnat obec s ostatními obcemi a pre-

zentovat současnou obec. Hlavním přáním 
bylo, aby si lidé uvědomili, že bydlí v pěk-
né obci, aby si uvědomili, co zde všechno 
máme a hlavně aby na to byli náležitě hrdí. 
Především mladší generace.

3. Nejraději vzpomínám na krajské kolo, 
přímo na prezentaci před krajskou komisí.  
Soutěž jsme si užívali, byla tu přátelská at-
mosféra, improvizovali jsme a byla skvělá 
nálada. 

4. Nejvíc se těším jak opět poznám spous-
tu zajímavých a úžasných lidí nejen v ko-
misi, ale i mezi soutěžícími. Je to nezapo-
menutelný zážitek, protože všechny obce 
jsou něčím zajímavé a jako starosta mám 
možnost si z této soutěže odnést spoustu 
zajímavých poznatků, které potom uplatňuji 
v obci. 

5. Určitě, je to nezapomenutelný zážitek.

Hájek 

Vít Hromádko

1. Obec Hájek se do soutěže celkem 7 x. 
Poprvé v roce 2006, naposledy ve 2013. 
Vynechala pouze v roce 2012.

2. Hlavním impulzem bylo zviditelnění obce 
Hájek v povědomí lidí širokém okolí Karlo-
varského kraje.  Zejména pak v roce 2013, 
jsme se chtěli pochlubit dokončením opra-
vy páteřní komunikace a revitalizací návsi 
před obecním úřadem. V neposlední řadě 
to byl i soutěživý duch vedení obce.

3. Samozřejmě na oznámení výsledků 
našeho krajského kola a na atmosféru sa-
motného vyhlášení výsledků, které v obci 
proběhlo.

4. Těším se, že budu mít šanci a příleži-
tost poznat místa našeho kraje, které jsem 
možná ve svém životě nenavštívil. Těším 
se, že poznám své kolegy a vyslechnu si 
jejich prezentace, co se jim povedlo a na-
opak. Těším se, že uvidím projekty, které 
bychom mohli aplikovat v naší obci. Osob-
ně je pro mě účast v hodnotitelské komisi 
velmi inspirující. 

5. Zcela určitě. Minimálně proto, aby se 
obec pochlubila co je jí povedlo a na dru-
hou stranu zjistila jak si vede v krajské žeb-
říčku. Sami jsme k soutěži vesnice roku 
přistupovali tak, že není důležité vyhrát, ale 
zúčastnit se.

2014
Sovětice

Aleš Krátký 

1. Do soutěže vesnice roku se obec Sově-
tice hlásila celkem pětkrát a z  toho ve čty-
řech případech  slavila úspěch.  V roce 
2009 cena Hejtmana, 2010 bílá stuha 
za práci s mládeží, 2012 oranžová stuha 
a 3 místo celostátní, 2014 vítěz krajské 
kolo.

2. Zprvu zvědavost, chtěli jsme zkusit zdra-
vě soupeřit s ostatními. Původně nikdo 
z nás netušil, že oceněné obce mají za  
svůj úspěch nějakou odměnu. Důvod byl 
opravdu čistě soutěžní, kdy bylo pro nás 
představit obměněnou strukturu obce.

3. Na večer po vyhlášení, kdy přišlo oprav-
du nečekané a dojemné poděkování a pro-
gram od občanů. Knížku, kterou jsem 
od nich dostal na památku. Velmi jsem byl 
potěšen písní od Pepy Klímy, Pavla Půty 
a Andyho Seidla.

4. Asi nejvíce na zdravé soupeření, roz-
manitost a různorodost jednotlivých obcí. 
Na jednotlivé prezentace a nápaditost ja-
kou budou chtít zaujmout porotu.

5. Soutěž vesnice roku je pro srdcaře. 
Všichni, kdo pro svou obec žijí chtějí, aby 
zrovna ta jejich obec byla ta nejlepší. A co 
je nejpodstatnější, spoustu obecních za-
stupitelstev žene právě tato soutěž k zdo-
konalování svých „domovů“.

Růžová
Helena Křížková 

1. Podruhé

2. Podnět od výherce roku předešlého – 
starostka z  vedlejší obce Srbská Kameni-
ce

3. Vyhlašování vítězů  ÚK v naší obci a ra-
dost občanů,že se to povedlo

4. Těším se a jsem zvědavá na to,že uvi-
dím  jak si vedou,hospodaří a zkrášlují svoji 
obec  jinde.

5. Doporučuji těm starostům, kteří jsou tro-
chu soutěživí a trochu chtiví peněz. Určitě 
máte co ukázat! Neváhejte!
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Nová Hradečná 

Ing. Tomáš Müller 

1. Po sedmé.

2. Jednoduše: možnost srovnání a moti-
vace ke zlepšování vlastní práce a života 
v obci. Když jsme se do soutěže přihlási-
li poprvé, neuspěli jsme. Mohli jsme ale 
navštívit vítěznou vesnici a vidět, jak tamní 
obyvatelé přistupují nejen k účasti v soutě-
ži, ale k obecnímu životu vůbec. V následu-
jících ročnících jsme se snažili, abychom 
se jim vyrovnali, nebo alespoň přiblížili.

3. Památných momentů a trvalých vzpomí-
nek je skutečně mnoho, ale nejraději nejen 
já, ale celá Nová Hradečná vzpomínáme 
na slavnostní vyhlášení v Luhačovicích. 
Byla to obrovská radost a nadšení. Prostě 
neopakovatelný zážitek.

4. Jak jsem už naznačil, soutěž skýtá mož-
nosti srovnání a motivace. To očekávám 
i od své účasti v hodnotitelské komisi. 
Současně jsem zvědavý, co se kolegyním 
a kolegům podařilo, jaké mají zkušenosti, 
jak se lidem v obcích žije a na co jsou hrdi.

5. Rozhodně všem starostkám a starostům 
doporučuji, aby se do Vesnice roku přihlá-
sili. I v tomto případě přitom platí olympij-
ské heslo: Není důležité vyhrát, ale zúčast-
nit se. Důležitý nakonec není titul, jakkoliv 
je to potěšitelné, nýbrž fakt, že samotná 
příprava na soutěž může až neuvěřitelně 
stmelit celou vesnici.

Vrbice

Tomáš Bílek

1. Obec Vrbice se zúčastnila soutěže Ves-
nice roku potřetí. V roce 2012 obdržela Mi-
mořádné ocenění za zachování tradiční po-
doby vinohradnických staveb, v roce 2013 
Diplom za vzorné vedení kroniky a v roce 
2014 titul Vesnice Jihomoravského kraje 
roku 2014. 

2. Soutěž Vesnice roku lze chápat jako 
svěrákovské „nastavování zrcadla“. Přijede 
do obce několik odborníků, kteří Vám dají 

zpětnou vazbu a poradí v čem máte přidat, 
nebo naopak ocení v čem jste dobří. Po-
kud kritiku pojmete konstruktivně, může 
Vás to posunout dál. Ti co to „nedali“ se 
pak již většinou nepřihlásili. Narovinu – 
dnes mě mrzí, že soutěž Vesnice roku pro 
nás na nějaký čas pasé.

3. Oznámení krajských výsledků komise 
byl velmi silný emotivní zážitek, na ten asi 
jen tak nezapomeneme. S organizačním 
týmem a akčními občany jsme pak tuto 
radost hezky oslavili. Obec si také velmi 
užila krajské oslavy, které jsme pojali kul-
turně. Týden na to byly na Vrbici hody, 
takže nás sváteční nálada jen tak neopou-
štěla. Klobouk dolů také před krajskou 
komisí. Připravili jsme jim mimo jiné ex-
kurzi do porodnice prasátek a projížďku 
na koloběžkách. Vzhledem k tomu, že 
bylo po deštích, tak od nás odjížděli špi-
naví z koloběžek a „vonící“ od prasátek.   

4.Osobně to beru jako možnost získat zku-
šenosti přímo na místě. Sám dost cestuji 
po obcích a učím se od mých kolegů, na-
oplátku jsem nikdy žádného kolegu neod-
mítl. Kdy se Vám ale poštěstí zavítat do asi 
dvaceti obcí najednou během jednoho 
týdne, každá obec bude něčím výjimečná 
a každá se Vám bude snažit ukázat to nej. 
Žádné školení, přednášky apod. Vám tuto 
zkušenost nemohou nahradit.

5. Jednoznačně ano. Soutěžit je zábavné. 
Ukažte své krásné obce. 

Třanovice 

Bc. Jan Tomiczek 

1. Od roku 1997 po páté.

2. Tentokráte to byla výzva členů zastupitel-
stva a některých občanů.

3. Na vyhlášení v obci a spontánní reakci 
občanů.

4. Jelikož jsem již v minulosti byl členem 
hodnotitelské komise, jsem zvědav k jakým 
změnám v obcích došlo a co dokázaly.

5. Určitě ano.

Ořechov-Ronov

Petra Slámová 

1. Soutěže se naše obec zúčastnila popá-
té.

2. V naší obci žijeme bohatým společen-
ským životem, držíme při sobě, udržujeme 
tradice a v neposlední řadě jsme toho hod-
ně vybudovali. Takže jsme se domnívali, 
že máme co nabídnout, a chtěli jsme dát 
o sobě vědět. Říci ostatním, že i v tak malé 
obci, jako je ta naše, se dá plnohodnotně 
žít. Zároveň jsme chtěli zjistit, jak se žije 
jinde a co by nás případně mohlo inspiro-
vat. Všechna ocenění, která jsme v soutěži 
získali, pro nás byla velikým povzbuzením 
do další práce a získaná finanční odměna 
je víc než příjemným bonusem, který opět 
využijeme pro zvelebování vesnice.

3. Vzpomínek je hodně, ale pochopitelně 
se nedá zapomenout na atmosféru v Luha-
čovicích, kam jsme přijeli na vyhlašování 
celostátních výsledků. Už atmosféra v au-
tobuse byla bezvadná, na místě jsme se 
skvěle bavili a určitě jako ostatní krajští vítě-
zové jsme si velice přáli uspět. Věděli jsme 
ovšem, že je to těžké, o to větší a nekoneč-
ná byla naše radost z druhého místa. A nej-
lepší na tom bylo, že jsme se radovali spo-
lečně s vítěznými Kateřinicemi a třetí Novou 
Hradečnou a vzájemně jsme si úspěch 
přáli. To byl asi ten nejúžasnější moment.  

4. Osobně jsem zvědavá, co nabídnou 
a jak se předvedou přihlášené vesnice 
a těším se na inspiraci. Všem držím palce.

5. Jednoznačně doporučuji zúčastnit se 
soutěže. Nás účast a příprava programu 
pro krajskou i celostátní komisi ještě více 
stmelila a navíc jsme získali nové přátele 
v Kateřinicích a Nové Hradečné a těšíme 
se na další setkávání a výměnu zkušeností.

Dříteč 

Jozef Petrenec 

1. V roce 2014 to bylo počtvrté.

2. Dostat zpětnou vazbu na to jak jsme 
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Kateřinice 

Ing. Vojtěch Zubíček, Ph.D. 

1. Naše obec Kateřinice se v loňském roce 
přihlásila soutěže teprve podruhé.

2. Prvním impulsem přihlášení naší obce 
do soutěže Vesnice roku 2013, byl zejmé-
na motivační seminář k soutěži ve Skalič-
ce, na kterém starostové oceněných obcí 
z minulosti říkali své zkušenosti a sdělo-
vali jaký přínos pro jejich obce přihlášení 
do soutěže mělo.

3.  Těch nezapomenutelných momentů je 
celá řada, ať už z příprav prezentace naší 
obce v krajském kole, nebo v kole celostát-
ním. Co mě ale první přišlo při této otázce 
na mysl, byly slova našeho bratra faráře 
Miroslawa Jelinka po prezentaci naší obce 
v krajském kole soutěže při nedělních 
bohoslužbách, den před vyhlášením kraj-
ského kola ve Zlíně. Ty slova zněly „Sestry 
a bratří, my už jsme vyhráli, ať to zítra do-
padne ve Zlíně jakkoliv, my už jsme vítězo-
vé“. Naši lidé se spojili v jedno, společně 
a hrdě reprezentovali naši obec a přitom 
jsme byli všichni opravdu šťastni. Jsem 
přesvědčen, že právě toto je jedna z hlav-
ních myšlenek soutěže o vesnici roku.

4. Jsem opravdu vděčný za to, že budu 
moci poznat přihlášené obce trochu blíže, 
komplexněji a že člověk bude moct načer-
pat i spoustu inspirace do budoucna a do-
zvědět se „jak to dělají jinde“. Je potřeba 
zdůraznit, že soutěž o Vesnici roku není 
o vybudovaných statcích, ale o lidech, kte-
ří v našich obcích žijí. Jednoznačně bych 
doporučil do příprav zapojit klidně celou 
obec, tak aby se občané více sblížili a pre-
zentaci své obce připravovali a realizovali 
společně. Nejvíce se těším na lidi, na jejich 
aktivity, které dávají ve prospěch ostatních.

5. Samozřejmě, že ano. Není to z toho 
důvodu, že jsme vyhráli, ale proto, že se 
naše obec dala neskutečně dohromady. 
Lidé v čele s našimi spolky a neziskovými 
organizacemi, které u nás působí, si v sou-
těži našli společný cíl, společně diskutovali 
co v naší obci je, co se podařilo realizovat 
a co nám chybí ke spokojenému soužití. 
Naši občané se více o sobě dozvěděli, 
i když byli třeba sousedé, skromnost jim 
ale velela „proč budu o svých aktivitách 
a úspěších povídat ostatním, nebudu se 
přece chválit“. V reálu jejich úspěchy např. 
ve sportu, v chovatelství, nebo v získávání 
prostředků na činnost atd., bylo pro ostatní 
velikou motivací do budoucna. Díky soutě-

na tom v porovnání s podobnými obcemi 
v našem kraji.

3. Na společný entuziasmus obyvatel 
v průběhu prezentace obce před komisí 
krajskou i celostátní.

4. Na možnost poznání jak to chodí na ji-
ných obcích.

5. Zcela určitě ANO, pouze vytrvat a ne-
nechat se odradit prvním i druhým neú-
spěchem. My jsme uspěli až napotřetí a to 
bílou stuhou a napočtvrté zlatou.

Kostelec 

František Trhlík 

1. V roce 2014 naše obec získala titul „Ves-
nice roku“ v Plzeňském kraji po 10 roce 
účasti v soutěži – jak symbolické!

2. Hlavní impuls a důvod naší účasti v sou-
těži byla oslava první zmínky o obci Kos-
telec v r. 2002 (650 výročí), kdy jsme si 
uvědomili, jak důležité je znát historii svého 
místa, tradice a specifikum, které násled-
ně vede se znalostí věci k programové bu-
doucnosti. Pak už nebylo tak složité oslo-
vit, zapojit či motivovat další spoluobčany 
k zajištění vlastního pestrého společenské-
ho, kulturního a sportovního života na ce-
lém správním území (6 obcí). Na dokreslení 
poslouží způsob a výsledky vlastní soutěže 
„Vesnice roku“ na správním území, kde 
mezi sebou zápolí jednotlivé obce, spolky, 
sdružení či instituce s finanční odměnou.

3. Nejraději vzpomínám na moment vy-
hlašování výsledků krajské soutěže u nás 
v Kostelci, kde jsme byli dekorováni hejt-
manem Plzeňského kraje, nadšení z úspě-
chu všech zúčastněných našich občanů, 
ale i z celého širokého okolí a v neposlední 
řadě uznání, že jsme si to zasloužili. Nepo-
chybně máme pěkné zážitky a dojmy z vy-
hodnocení celostátní soutěže, kde jsme 
také nevyšli naprázdno. 

4. Když pominu nejen časové nasazení 
v průběhu hodnocení, tak určitě se těším 
na pracovní tým, zákulisí, přístupy a způso-
by hodnocení, neboť si dokáži představit, 
že to bude náročné a vůbec ne jednodu-
ché. Očekávám větší zapojení do soutěže 
a napětí účastníků. Zvědav jsem na nová 
místa, zkušenosti a vzájemná doporučení. 

5. Jednoznačně doporučuji dnes a den-
ně účast v soutěži a po deseti letech 
u nás je znát kam jsme se posunuli, 

nadšenost z úspěchu a bonusy jsou 
třešničkou na dortu. Naše motto: Histo-
rická sounáležitost – vzájemné pocho-
pení, stabilizace venkovského prostoru 
– udržitelný rozvoj POHODOVÁ OBEC 

Dolní Žandov 

Ing. Eliška Stránská 

1. Obec Dolní Žandov se účastní soutěže 
Vesnice roku pravidelně. Jsem ve funkci 
starostky 8 let a vynechali jsme pouze jed-
nou.

2. Obec Dolní Žandov je členem mikro-
regionů Mariánskolázeňsko a Chebsko, 
každoročně se s kolegy o této krásné sou-
těži bavíme a navzájem se chlubíme, co se 
nám v daném roce podařilo, s čím bychom 
se mohli před hodnotící komisí blejsknout. 
Takže soutěživost mezi kolegy starosty je 
tím největším impulsem v účasti Soutěže.

3. Na co vzpomínám nejvíce? Je to mo-
ment, kdy jsem se dozvěděla, že obec Dol-
ní Žandov se stala vítězem krajského kola. 
Byl to pátek odpoledne, chystala jsem se 
na dovolenou a v tom zazvonil mobil! Byl to 
neskutečně krásný okamžik, záplava emo-
cí, která zasáhla mé tělo, chtělo se mi kři-
čet radostí, po celém těle jsem měla husí 
kůži. Něco neopakovatelného, jen škoda, 
že jsem neměla kolegyně z práce kolem 
sebe a nemohly jsme se radovat všechny 
společně. To byla první vlna a druhá – sa-
motné vyhlášení na sále Kulturního domu 
v Dolním Žandově. Na jedno místo přijali 
pozvání představitelé obcí Karlovarského 
kraje, vedení kraje a vzácní hosté, a to prá-
vě kvůli nám, Žandovákům!

4. Na funkci místopředsedy krajské hodno-
titelské komise se těším. Očekávám, že při 
návštěvě soutěžících obcí se budu inspiro-
vat dobrými příklady, které budu určitě chtít 
později aplikovat u nás v obci.

5. Jsem přesvědčena, že stojí za to se ka-
ždoročně soutěže účastnit. I když žádné 
ocenění obec nezíská, při vyhlašování kraj-
ských kol je vždy na co se dívat a získávat 
cenné zkušenosti. Každému v mém okolí 
doporučuji účast v této nádherné soutěži.
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ži o Vesnici roku se naši lidé více otevřeli 
ve prospěch ostatních. Důležité je, že sou-
částí všech příprav a aktivit byly i naše děti. 
Jejich aktivní zapojení v nich vzbudilo pocit 
sounáležitosti se svou obcí. To dává velkou 
naději pro nás pro všechny do budoucna, 
že se naše děti, až v budoucnu vystudu-
jí, vrátí zpět do svých Kateřinic, že naše 
vesnice bude dále žít. Všem starostům 
a obecním zastupitelstvům přeji,  aby se 
nebáli do soutěže v letošním roce přihlásit. 
Ať dopadnou jakkoliv - pro jejich obce to 
bude jenom přínosem.

Kněžice 

Milan Kazda

1. Celkem 5x

2. Chtěli jsme se zkusit porovnat s ostatní-
mi soutěžícími. 

3. Na slavnostní vyhlášení, kterého se zú-
častnilo cca 600 lidí.

4. Chci nabrat zkušenosti a inspiraci na ob-
dobí, kdy se budeme moct znovu přihlásit 
do soutěže. 

5. Určitě doporučil, stojí za to už jenom 
vidět to, jak se obyvatelé obce dokáží za-
pojit do spolupráce a jak se v soutěži uká-
že jejich pospolitost a soudržnost s obcí. 
Zapojení obyvatel bylo úžasné a mě osob-
ně moc příjemně překvapilo. Zároveň se 
ukázalo, že aktivity spolků a zájmových 

sdružení jsou na vysoké úrovni a pomáhají 
udržovat společenský život v obci. 

Úsilné 

Ing. Pavel Kašpárek 

1. Obec Úsilné se soutěže VR zúčasnila 
v letech 2002, 2003, 2004, 2010, 2011 
a 2014, tedy celkem 6x

2. Prezentovat obec na venek, pochlubit 
se úspěchy, porovnat se s ostatními soutě-
živými obcemi...  V poslední době (r. 2013 
a 2014) byl však tlak na účast v soutěži ze 
strany mnohých sousedů tak velký, že ne-
šlo se nepřihlásit a podstata vlastní prezen-
tace obce před komisí vzešla právě z návrh 
sousedů a za jejich hojné účasti.

3. Jednak na několikeré nacvičování pre-
zentace, kdy jsme se všichni stávali „her-
cy“ v plenéru celé obce, nejveselejší to 
bylo při předvádění budoucích projektů 
(obecní sauny a Obecního multikulturní-
ho a komunitního domu...). Po vyhláše-
ní krajských výsledků se všichni co byli 
doma seběhli kolem kašny a kromě léčivé 
vody z pítek se muselo samozřejmě  připít 
i šampaňským a samozřejmě nezapome-
nutelným zážitkem byla samotná oslava 
krajského vítězství s celodením i večerním 
programem a cca 600 hosty a především 
její atmosféra (v duchu 20.-30. let včetně 
dobových kostýmů, které neopoměli oblé-
ci i mnozí příchotí...)

4. Vzhledem k tomu, že jsem za SMO CR 
již členství v krajské komisi absolvoval (což 
bylo velmi poučné a inspirující), očekávám 
další vývoj a překvapení v aktivních obcích 
a další inspiraci pro vlastní rozvoj naší 
obce.

5. Určitě!!! Především z důvodů již výše 
uvedených (porovnání, inspirace, nečeka-
ná překvapení...)

Rádlo

Ing. Miroslav Šikola

1. Naše obec se zúčastnila 3x v roce 
1999. 2013 a 2014.

2. Vybudovali jsme několik sportovišť a dět-
ských hřišť a tak jsme se chtěli poměřit 
s ostatními.

3. Když do Luhačovic přijel autobus s lidmi 
z naší vesnice a byli u vyhlašování. Atmo-
sféra opravdu úžasná.

4. Že zase uvidím kolegy starosty a členy 
komise. Potom jsem zvědavý, jak jednotli-
vé vesnice připraví prezentace svých obcí. 
A také musím něco okouknout, abychom 
posunuli naši obec dále.

5. Myslím, že určitě stojí za to se přihlásit 
obec to oživí, občany to spojí. Vřele dopo-
ručuji za tu práci to stojí.

Národní stálá konference (NSK) se po-
prvé sešla v Praze 23. ledna coby orgán 
zastřešující 13 Regionálních stálých kon-
ferencí a koordinující čerpání prostředků 
EU v rámci tzv. Územní dimenze. Ta má 
být v novém programovacím období ná-
strojem pro řešení různorodých místních 
a regionálních potřeb a do jisté míry tak 
nahradit problematické Regionální ope-
rační programy. Národní stálá konference 
je unikátní platformou, sdružující všechny 
klíčové aktéry regionálního rozvoje. „Pod 
jednou střechou“ by se minimálně po 7 
dalších let měli potkávat hejtmani, pri-
mátoři krajských měst, zástupci venko-
va, místních akčních skupin a jednotli-
vých ministerstev a na základě konsensu 
koordinovat co nejúčelnější využívání pro-
středků plynoucích z Evropské unie. Hlav-
ním tématem prvního zasedání NSK byla 

Národní stálá konference: 
klíčoví aktéři regionálního rozvoje pod jednou střechou

krom organizačních záležitostí příprava 
tzv. „Regionálních akčních plánů“, kte-
ré budou v každém kraji strategickým do-
kumentem, odrážejícím specifické potřeby 
regionu a zároveň „kuchařkou“ pro čerpání 
prostředků EU v regionu v rámci Územní 
dimenze, která by měla zahrnovat 30-40 % 
všech prostředků plynoucích z EU. Je tak 
důležité, aby se zástupci SMS ČR v Regi-
onálních stálých konferencích (RSK) plno-
hodnotně a aktivně zapojili coby vyslanci 
venkova do přípravy Regionálních akčních 
plánů. Stejně nezbytné je v rámci RSK 
spolupracovat se všemi ostatními zástupci 
venkova, kterých je dle zkušeností zpravi-
dla  4-5 z 15-17 v každé RSK, což dává 
venkovu v systému konsensuálního rozho-
dování velmi silný hlas. Většina RSK dosud 
proběhla poměrně konstruktivně a partner-
sky a v podobném duchu se neslo i první 

setkání NSK. Věřím, že podobně pozitivní 
ohlasy přetrvají i nadále a stálé konference 
budou představovat tolik potřebnou platfor-
mu skutečné spolupráce mezi kraji, městy 
a obcemi. Je na čase, abychom se i v naší 
zemi po vzoru civilizovaných západních de-
mokracií naučili vzájemně si naslouchat, 
diskutovat a spolupracovat tak, aby výsled-
ný obrázek využití evropských i národních 
zdrojů tvořil co nejlépe složené puzzle mís-
to souboru jednotlivých dílečků pomyslně 
rozkutálených po podlaze a někdy dokon-
ce úmyslně i pod skříní. Pro územní dimen-
zi i nové programovací období obecně platí 
více než kdy jindy moudré africké přísloví: 
„Když chceš jít rychle, jdi sám, chceš-li 
dojít daleko, pojďme spolu.“ 

Ing. Radim Sršeň, Ph.D.
1. místopředseda SMS ČR
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Jak na třídění komunálního odpadu? 

Loňská novela zákona o odpadech (vyšla 
ve sbírce zákonů pod č. 229/2014) kromě 
jiného zavedla nové povinnosti pro obce. 
Například zajistit v období místa pro od-
dělené soustřeďování – vedle „starších“ 
komodit – také kovů a biologicky rozloži-
telných odpadů. Tato povinnost byla po-
někud zmateně avizovaná už několik let 
a nakonec do zákona začleněná trochu 
pokoutně (formou pozměňovacího návrhu, 
ač iniciovaná ministerstvem). Každopádně 
už od začátku roku 2015 platí a je třeba 
ji plnit.
Z hlediska odpadové hospodářství je to jen 
dílčí záležitost, jakkoliv pro některé obce 
významná nebo dokonce ne snadno spl-
nitelná.  Pro kontext si připomeňme „ev-
ropskou“ hierarchii jednotlivých způsobů 
nakládání s odpady, převzatou i do nového 
Plánu odpadového hospodářství České re-
publiky:
 1. Předcházení vzniku odpadů
 2. Příprava k opětovnému použití
 3. Recyklace odpadů
 4. Jiné využití, například energetické
 5. Odstranění odpadů (skládkování)

V tomto článku chceme představit čtyři pří-
klady dobré praxe, směřující přinejmenším 
k vysoké míře recyklace (a v případě Mi-
kulovska dokonce i k předcházení vzniku) 
komunálního odpadu. Co mají společné? 
Na začátku obvykle stála důkladná analý-
za struktury komunálního odpadu v obci. 
Struktury v čase, v prostoru a samozřejmě 
druhového složení. Pak také určitá dávka 
nadšení či odhodlání, i když hlavní motivy 
nemusely být pokaždé stejné – zbavit se 
problému, ušetřit, ulevit životnímu prostře-
dí… Obligátní součást řešení je dobrá evi-
dence produkovaných odpadů (čárovým 
kódem nebo RFID čipem), a to už na indivi-
duálních stanovištích. Obvykle jsou to sta-
noviště „pytlového sběru“ pro jednu nebo 
více domácností (podle jejich případné, 
samozřejmě zcela dobrovolné dohody). 
Pojem pytlový sběr je v uvozovkách, proto-
že se může jednat i o pevné nádoby.
Obce při zavádění nového systému sice 
narážejí na různé problémy, ale žádný 
z nich není společný, tedy principiální. 
Naopak vesměs docházejí k dobrým zku-
šenostem, že moderní, účinné systémy 
jsou ekonomicky výhodné (kterýžto přínos 
se dá dle „politického“ rozhodnutí rozdělit 
mezi obyvatele a obec jako takovou) a – 
kupodivu – přinejmenším prozatím málo 
zneužívané (například tím, že by živnostní-
ci odpad, který produkují, vydávali za ten 
z domácností.
Následující příklady jsou záměrně z Čes-
ké republiky, ale můžeme na úvod zmínit 
jihoslovenské Palárikovo. Tam když mu-
seli v souvislosti se vstupem do EU uza-
vřít obecní (nezabezpečenou) skládku, 

Systematická pozornost nad nakládáním s odpady přináší ovoce

rozhodli se rovnou pro radikální změnu 
přístupu a přihlásili se ke snaze o minima-
lizaci objemu komunálního odpadu („zero 
waste“). Je pravda, že tempo přibližování 
ke zmíněnému cíli se postupně snižuje, 
ale začátek byl impozantní: momentálně 
třídí a recyklují (a posléze materiálově vy-
užívají) přes 66 % produkovaného odpa-
du. Průměrná hodnota v ČR byla v roce 
2013 30,2 %. Do systému je zapojeno im-
pozantních 98 % obyvatel z celkového po-
čtu asi 4 400. Jádrem systému je pytlový 
sběr až osmi různých komodit (včetně růz-
ných druhů plastů a skla) a také pravidel-
ný odběr akumulátorů a použitých jedlých 
olejů – doslova nebo obrazně od každých 
dveří.
Ve Starém Městě (u Uherského Hradiště) 
zavedli sběr bioodpadu na sídlištích (do 25 
kontejnerů po 240 l) už v roce 1995, ale 
podstatný posun nastal v roce 2007 – roz-
šířili sběr bioodpadu i pro rodinné domy 
a zavedli oddělený pytlový sběr plastů 
(zdarma), do pytlů od městského úřadu. 
Výsledek ukazuje graf č. 1. Od roku 2013 

začali dávat dobrým „třídičům“ i slevu 
na poplatku a účinnost se dále zvýšila.

Více informací najdete na webu www.
staremesto.uh.cz (sekce městský úřad, 
odpady) nebo přímo u ing. Aleny Pluhařo-
vé, 572 416 423, pluharova@staremesto.
uh.cz.
Na Mikulovsku (pod Pálavou) funguje 
jeden z nejmodernějších systémů v ČR. 
Říkají mu Inteligentní systém nakládání 
s odpady (ISNO) a je do něj zapojeno více 
než 18 000 obyvatel z devíti obcí včetně 
samotného Mikulova. Systém byl navržen 
koncepčně a součástí zadání byly i čtyři 
požadované charakteristiky:
Pohodlný pro obyvatele („ode dveří“)
Ekonomicky výhodný (sleva až 70% poplat-
ku)
I jinak přitažlivý (žebříčky, soutěže) 
Spravedlivý.
Jednotlivé komodity se sbírají do pytlů nebo 
pevných nádob, které zdarma poskytuje 
provozovatel. Sleva se počítá ze tří dílčích 
bonusů (i) za třídění, podle počtu složek, 

Statistika odpadového hospodářství Starého Města u Uherského Hradiště

Pokles produkce směsného komunálního odpadu na Mikulovsku je zřejmý
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(ii) za využití nádob (podíl směsného odpa-
du) a (iii) za snižování produkce. Poslední 
bonus se přiznává, když se domácnost při-
hlásí k některému z předem definovaných 
a hlavně kontrolovatelných opatření, jako 
je používání látkových plen nebo radikální 
omezení PET lahví. 
Jen během prvního půl roku klesl objem 
směsného komunálního odpadu a více než 
1/3. Výsledky ukazuje graf č. 2.

Město Mikulov poskytuje i údaje o dopa-
dech na městskou ekonomiku. Jsou za-
chycené na grafu č. 3 a zdůrazněme, že 
doplatek z rozpočtu města na 1 obyvatele 
klesl během 4 let o impozantní zhruba tři 
stokoruny, tj. asi o dvě třetiny původní výše.

Vranovice (okres Brno-venkov, asi 2 100 
obyvatel) zavedly moderní systém nakládá-
ní s komunálním odpadem nedávno, v září 
2014. Projekt má výmluvný název Třídíme 
už doma. Hlavní motiv byl prostě komunál-
ně politický: vyhnout se dalšímu zvyšování 
poplatku za likvidaci komunálního odpadu. 
Podařilo se – obec a její občané ušetří 

na snížených nákladech za likvidaci odpa-
du ročně 300 tis. Kč. Příjmy obce za se-
paraci odpadů vzrostou ročně o cca 100 
– 200 tis. Kč. 
Obec poskytuje zdarma každé domácnosti 
až tři různé plastové popelnice s čipy, a to 
na bioodpad, plasty a papír. Podle míry tří-
dění lze získat slevu až 200 korun na pů-
vodním poplatku 450 korun na obyvatele. 
Už během prvního zkušebního období (září 

– prosince 2014) ji několik rodin získalo, 
protože dokázaly vytřídit více než 55% cel-
kového množství odpadu. Na sklo, plasty 
a papír jsou i velkoobjemové kontejnery 
rozmístěné po obci (slouží zejména těm, 
kdo zatím nemají příslušné nádoby doma 
nebo je naplnili před termínem svozu). 
Drobné elektrospotřebiče a baterie se sbí-
rají do tzv. e-boxu na radnici, nebezpečný 
odpad sváží mobilní sběrna dvakrát ročně 
a velkoobjemový odpad patří do sběrného 
dvora.
Zapojené domácnosti se zpočátku musely 
učit novým pravidlům (kdy přistavovat kte-
rou nádobu k výsypu a co do ní patří) a také 

dálkový přístup (po internetu) k individuál-
ním údajům nefungoval. Všichni zapojení 
hráči (domácnosti, obec, svozová firma) 
se ovšem rychle, a pokud můžeme sou-
dit, i docela rádi učí. Dělají to „Za přírodu, 
peněženku, pro sebe.“ Více na stránkách 
www.vranovice.eu, oddíl Projekt Třídíme 
už doma.
Poslední příklad je z jihočeských Chelčic, 
z obce s necelými čtyřmi sty obyvateli, 
kde už od roku 2008 funguje pytlový sběr 
(s čárovými kódy) plastů, nápojových kar-
tonů a papíru. Do systému je zapojeno asi 
70 % domácností. Za každých 5 kilogramů 
vytříděného papíru dostávají občané 5 ko-
run slevu na ročním poplatku a za plný pytel 
směsných plastů nebo nápojových kartonů 
dokonce 15 korun. Za pozornost opět stojí 
ekonomická efektivita systému: program 
a čtečka čárových kódů vyšly na přibližně 
60 000 korun, které se během několika 
málo let vrátily v podobě zvýšení příjmů 
od EKO-KOMu. Provozní náklady jsou 
vpodstatě jen plat obecního zaměstnance 
za jeden den v měsíci a projetá nafta. 
Podle zpráv z obvykle dobře informova-
ných zdrojů víme, že se na podstatnou 
modernizaci nakládání s odpady chystají 
i Kněžice na Nymbursku. Při známé vytrva-
losti a vynalézavosti starosty Milana Kazdy, 
mimo jiné člena našeho sdružení a tahou-
na konceptu energetické soběstačnosti 
této obce, očekáváme inspirativní zprávy 
o tamním přístupu a řešení. „Komunální“ 
bioplynová stanice zřejmě bude společ-
ným prvkem obou systémů, tedy energe-
tiky i zpracování biologicky rozložitelných 
odpadů z Kněžic i okolních obcí.
V článku jsou použity podklady (zejména 
grafy) z dokumentu „Vysoká míra recykla-
ce. Úspěšné modely nakládání s odpady 
v českých obcích“ hnutí Duha (dostupný 
na adrese ….) a z webových stránek www.
stko.cz.

Ing. Jiří Guth
projektový pracovník SMS ČR

Základní filozofie výše uvedených novel je 
vytvoření státní rezervy zemědělské půdy, 
která se bude skládat z pozemků ve vlast-
nictví státu v příslušnosti hospodařit Státní-
ho pozemkového úřadu (dále jen „SPÚ“), 
a SPÚ jejím správcem. Základní principy 
obou novel jsou následující:
- bude zachována výměra státních pozem-
ků nezbytná pro uskutečňování rozvojo-
vých programů schválených vládou a pro 
pozemkové úpravy nutné v návaznosti 
na změny v právních vztazích k pozemkům 
po restituci a privatizaci,
- ze státních pozemků v příslušnosti hospo-
daření SPÚ bude vytvořena rezerva určená 

Informace ústřední ředitelky Státního pozemkového úřadu Svatavy Marado-
vé k novele zákona č. 503/212 Sb., o Státním pozemkovém úřadu a o změ-
ně některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů, a zákon č. 
229/1991 Sb., o úpravě vlastnických vztahů k půdě a jinému zemědělskému 
majetku, ve znění pozdějších předpisů.

pro uskutečňování rozvojových programů 
státu schválených vládou, kterou bude 
SPÚ spravovat, doplňovat a podle budoucí 
potřeby v rámci správního řízení měnit,
- SPÚ bude mít možnost, resp. povinnost 
rezervu doplňovat k udržení potřebné 
výměry nákupem, směnou a využíváním 
předkupního práva, aby byly omezeny ná-
klady na výkup pozemků pro potřeby státu,
- realizace speciálního předkupního práva 
vázaného výhradně k prodeji státních po-
zemků od roku 1999 bude zprůchodněna 
zpřísněním podmínek pro postup vlastníků 
směřující k urychlení převodu vybraných 
pozemků zpět do vlastnictví státu,

- z důvodu nemožnosti nabídnout opráv-
něným osobám, z nichž cca 50 % má do-
sud právo na převod náhradního pozemku 
v ceně do 1 000 Kč, náhradní pozemek 
odpovídající ceny a dále z důvodu stále se 
zmenšujícího rozsahu nabídek vhodných 
pozemků při stejné nákladnosti veřejných 
nabídek budou všechny zbývající náhrady 
poskytnuty výhradně v penězích, k uspo-
kojení nároků bude využíváno v širším roz-
sahu i zápočtu restitučních závazků státu 
proti kupním cenám nemovitých věcí,
- v obchodní veřejné soutěži o nejvhodněj-
ší nabídku bude po složení kauce prodá-
ván zbývající nepotřebný zemědělský ma-

Ekonomické výsledky odpadového hospodářství v Mikulově  
jsou jednoznačně příznivé
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Místní akční skupiny 
mají sloužit venkovu
Dvojice memorand podporuje širší zaměření dotací přes MAS
Předsednictvo našeho 
sdružení v lednu a v únoru 
letošního roku podpořilo 
dvojici memorand, který-
mi žádáme rozšířit oblasti, 
které budou za několik 
měsíců podporovat nové 
operační programy. Typo-
vé projekty, které se bu-
dou zaměřovat na rozvoj 
venkova, totiž nemohou 
být sešněrovány úzce vy-
mezenými cíli operačních 
programů tak striktně. 
Vždyť obnovený zámek má 
pro venkovský mikroregion 
stejně klíčový význam, jako 
pro náš stát obnovená pa-
mátka UNESCO. A taková 
je filozofie našich požadav-
ků, které tlumočíme spolu 
s Národní sítí MAS a další-
mi partnery. Toto úsilí má 
kořeny již hluboko v minu-
losti a jednou z dřívějších 
akcí je i snaha o zapojení 
podpory nezemědělských 
podnikatelů mezi příjemce 
projektů administrovaných 
MAS. Tento cíl se podařil 
právě v návaznosti na me-
morandum k Programu 
rozvoje venkova. Podle ak-
tuálního stanoviska minist-
ra zemědělství budou tímto 
programem podporováni 
jak zemědělští tak i neze-
mědělští podnikatelé, kteří 
zde byli doplněni po inter-
vencích našeho sdružení. 
Osud dalších požadavků 
zástupců venkova však zů-
stává otázkou dalších jed-
nání. Pro informaci našich 
členů přikládáme klíčové 
části obou memorand… 

V souladu s připomínkami Evropské komise k návrhu Programu rozvoje venkova na období 
2014 – 2020 (verze z 9. 7. 2014) a ve shodě s reálnými potřebami venkovských oblastí v Čes-
ké republice znovu vznášíme požadavek na širší obsahové zaměření Iniciativy LEADER, resp. 
podopatření Podpora provádění operací v rámci místní rozvojové strategie i mimo články Na-
řízení č. 1305/2013 citované v návrhu PRV tak, aby v rámci již vymezené alokace mohla lépe 
přispět k řešení problémů našeho venkova a to především o:

- podporu zahájení nezemědělské podnikatelské činnosti dle čl. 19, odst. 1., písm. a), bodu ii) Nařízení 
a investice na založení a rozvoj nezemědělských činností dle čl. 19, odst. 1, písm. b) Nařízení poskyto-
vanou mikropodnikům, malým podnikům a fyzickým osobám ve venkovských oblastech, 
a dále v těchto oblastech:

- podporu základních služeb a obnovy vesnic dle čl. 20 Nařízení, písm. b, d) - f), ve smyslu:
 • úpravy veřejných prostranství, zejména centrálních částí obcí, veřejné zeleně, dětských hřišť apod., 
 • občanského vybavení a služeb, zejména zázemí pro setkávání místních obyvatel, volný čas, kulturu, 

činnost neziskových organizací apod., 
 • obnovu a rozvoj kulturního a přírodního dědictví, bez ohledu na stupeň ochrany,

Uvedené tematické oblasti navrhujeme řešit pomocí samostatných opatření, implementovaných výhrad-
ně metodou LEADER, případně formou grantových schémat administrovaných místními akčními skupi-
nami.

Požadujeme, aby bylo v IROP umožněno podpořit aktivity, které jsou v souladu s věcným zamě-
řením operačního programu, v souladu s příklady projektů uvedenými ve specifických cílech 
IROP, při tom naplňující stanovené cíle SCLLD v rámci projektů realizovaných prostřednictvím 
MAS. Proto navrhujeme následující doplnění textu Programového dokumentu IROP:

Prioritní osa č. 4 podporuje aktivity z prioritních os 1, 2 a 3, konkrétně ze specifických cílů:
 • SC 1.2 Zvýšení podílu udržitelných forem dopravy;
 • SC 2.1 Zvýšení kvality a dostupnosti služeb vedoucí k sociální inkluzi;
 • SC 2.2 Vznik nových a rozvoj existujících podnikatelských aktivit v oblasti sociálního podnikání;
 • SC 2.3 Rozvoj infrastruktury pro poskytování zdravotních služeb a péče o zdraví;

Intervence na podporu rozvoje komunitních služeb a zajištění dostupnosti zdravotnické péče v odpoví-
dající kvalitě ve venkovském prostoru.
 • SC 2.4 Zvýšení kvality a dostupnosti infrastruktury pro vzdělávání a celoživotní učení;

Podpora směřuje k zachování dostupnosti kvalitního předškolního a základního vzdělání ve venkovském 
prostoru a posílení komunitní role školy jako centra celoživotního učení.
 • SC 3.1 Zefektivnění prezentace, posílení ochrany a rozvoje kulturního a přírodního dědictví;

Z důvodu koncentrace podpora směřuje na obnovu a rozvoj objektů definovaných v SCLLD, které mají 
největší potenciál pro sociální a ekonomický rozvoj území MAS. Tyto integrované investice musí být 
popsány a zdůvodněny v rámci SCLLD.
 • SC 3.3 Podpora pořizování a uplatňování dokumentů územního rozvoje.

jetek, takže proces bude zkrácen a dojde 
k finančním a administrativním úsporám,
- s výjimkou pozemků pro stavby pro by-
dlení budou obcím bezúplatně převáděny 
pozemky v zastavěné nebo zastavitelné 
části obce (pro veřejně prospěšné stavby, 
pro veřejnou zeleň); podmínky převodu sil-
ničních pozemků na obce a kraje se měnit 
nebudou,

- pozemky určené pravomocným rozhod-
nutím o umístění stavby ve prospěch obce 
budou obcím převáděny za úplatu,
- podmínky převodu pozemků na zeměděl-
ské podnikatele zůstanou zachovány.
Na základě výše uvedeného uvádím, že 
v rámci těchto legislativním prací dojde 
k drobnému zpřesnění podmínek pro 
bezúplatný převod na obce dle § 7 zákona 

č. 503/2012 Sb., tj. bude možné převá-
dět pozemky v zastavěné nebo zastavi-
telné části obce pro veřejně prospěšné 
stavby a pro veřejnou zeleň. Úplatný pře-
vod pozemku na obce podle § 10 odst. 1 
zákona č. 503/2012 Sb. bude zpřesněn 
v tom smyslu, že převáděné pozemky musí 
být uvedeny v pravomocném rozhodnutí 
o umístění stavby ve prospěch obce. 
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